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ضرورت احداث شهرک سلامت 
در بندرعباس

هرمزگانمتحولمیشود

ازکارگاهمدرسهسازی
تاتحققعدالتآموزشی

 ششمین سفر استانی رئیس جمهور به 

هرمزگان؛ فرصتی برای رفع محرومیت ها

 لزوم عکس برداری از پلاک خودرو 
در ثبت جریمه ها و چالش های موجود

3

دبیرشورایاطلاعرسانیدولت:

نظام پاسخگویی و واکنش سریع 
رسانه ای باید عوض شود

 قاچاق سوخت در هرمزگان؛

 چالش جوانان و فقدان فرصت های شغلی

جزئیاتبرگزاریرژهروزارتش
درتهرانوسایراستانها

 حل این معضل نیازمند عزمی جدی از سوی متولیان آب استان 
است. بازسازی شــبکه توزیع آب، تقویت اکیپ های اتفاقات و 
جذب اعتبارات کافی، گام هایی ضروری اند که نمی توان آن ها را 
به تعویق انداخت. مردم هرمزگان حق دارند از خدماتی شایسته 
برخوردار باشند و دیگر نباید شــاهد تکرار این چرخه معیوب 

شکستگی، هدررفت و تأخیر باشند. 
 آبفای هرمزگان باید پاســخ گو باشد و با برنامه ریزی دقیق و 
عمل گرایانه، این بحران را به پایان برساند. در غیر این صورت، 
نارضایتی ها همچنان ادامه خواهد داشــت و منابع آبی استان، 

بیش از پیش به تاراج خواهد رفت.

صفحه  صفحه  11  را بخوانید  را بخوانید

درچهلوسومیندورهمسابقاتفرهنگیوهنری؛

دانش آموزان هرمزگان موفق به 
کسب ۱۸ مقام کشوری شدند

گروهخبر//منوچهرضیایی،مدیرکلآموزشوپرورشاستانهرمزگان
درآیینتجلیلازبرگزیدگانمســابقاتفرهنگــیوهنریاظهارکرد:
امروزشــاهدتجلیلازبرگزیدگانچهلوســومیندورهمســابقات
فرهنگیوهنریاستانهســتیمکهشامل۱۳۷۴دانشآموزمیشود.از
اینتعداد،دویستنفرازبرگزیدگاندرمراسمیباشکوهدربندرعباس

حضوریافتند.
به گزارش خبرنگار دریا ؛ وی افزود: در این دوره از مسابقات، دانش آموزان هرمزگان 
موفق به کسب ۱۸ مقام کشوری شدند و در رشته هایی همچون سرود و هنرهای تجسمی 
توانســتند مقام اول کشــور را از آن خود کنند؛ این افتخارات نتیجه تلاش، استعداد و 

حمایت های صورت گرفته در مدارس استان است.
ضیایی تصریح کرد: استان هرمزگان در حال آماده سازی برای برگزاری مرحله استانی 
چهل و چهارمین دوره مســابقات فرهنگی و هنری است که ان شاءالله در اردیبهشت ماه 
سال جاری برگزار خواهد شد.وی خاطرنشان کرد: ارتقای فعالیت های فرهنگی و هنری 
یکی از اولویت های اصلی ما در دوره جدید مدیریتی اســت. این موضوع در راستای 
تحقق اهداف ساحت های شش گانه تربیتی سند تحول بنیادین آموزش و پرورش دنبال 
می شود.وی ادامه داد: در کنار فعالیت های گذشته، برنامه ریزی شده تا در سال تحصیلی 
آینده زمینه گفتگوهای آزاد و برگزاری تریبون های دانش آموزی در مدارس فراهم شود؛ 
فضایی که دانش آموزان بتوانند دغدغه های خود را بیان کنند و در اداره امور مدرســه 
مشــارکت فعال تری داشته باشند.مدیرکل آموزش و پرورش استان هرمزگان بیان کرد: 
دانش آموزان ما ثروت های واقعی نظام تعلیم و تربیت هستند و فراهم کردن فرصت برای 

بروز استعدادهای آنان، سرمایه گذاری برای آینده کشور است.
گفتنی است در این آیین، از برگزیدگان استانی و کشوری در رشته های مختلف همچون 
سرود، هنرهای تجسمی، طراحی، تذهیب، تئاتر، و پرسش مهر ریاست جمهوری تقدیر 
شد. همچنین یادآوری شد که در جشنواره تئاتر دریا، گروه های نمایشی استان دو سال 
متوالی رتبه اول کشــور را کسب کرده اند و در جشنواره سرود رضوی نیز دانش آموزان 

هنرمند هرمزگانی خوش درخشیدند.
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یادداشت

مردودیآبفایهرمزگان

ناکامی آبفای هرمزگان در بازسازی شبکه توزیع آب 
و معضل هدررفت آب، موضوعی است بسیار مهم که 

بایستی مورد توجه قرار گیرد.
استان هرمزگان، منطقه ای که با چالش های متعدد تأمین 
آب مواجه است، سال هاست از فرسودگی شبکه توزیع 
آب رنج می برد. شهروندان این استان، چه در مناطق 
شهری و چه در روســتاها، بارها و بارها از وضعیت 
نامناسب لوله های آب گلایه کرده اند. شکستگی های 
مکرر لوله ها در کوچه ها و معابر، هدررفت آب را به 

یک معضل همیشگی تبدیل کرده است. 
این وضعیت نه تنها نشان دهنده ضعف زیرساخت های 
موجود است، بلکه ناکارآمدی شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان )آبفا( در مدیریت این بحران را نیز به وضوح 

نشان می دهد.
یکی از اصلی ترین انتقادات مردم این است که ترمیم 
شکستگی ها اغلب با تأخیر بسیار انجام می شود. در 
بســیاری از موارد، شکســتگی های لوله ها روزها و 
حتی هفته ها بدون رســیدگی باقی می مانند و حجم 
قابل توجهی از آب که می توانست نیازهای شهروندان 
 را تأمیــن کند، هدر مــی رود. این موضــوع زمانی

 آزاردهنده تر می شــود که بدانیم هرمزگان با مشکل 
کمبــود آب دســت وپنجه نرم می کند. مــردم به حق 
می پرســند: اگر منابع آبی این قدر محدود است، چرا 
 شکســتگی ها با فوریت ترمیم نمی شوند و آب هدر 
می رود؟ این پرسش، پاسخی روشن از سوی متولیان 

آب استان دریافت نکرده است.
بررسی ها نشان می دهد که ریشه اصلی این مشکل به 
فرسودگی شبکه توزیع آب بازمی گردد. شبکه ای که 
سال هاست به روز نشده و زیر فشار نیازهای روزافزون 
جمعیت و شرایط اقلیمی سخت منطقه، تاب نیاورده 
است. شکســتگی های مکرر در نقاط ثابت، گواهی 
بر این مدعاســت که بازسازی اساســی این شبکه 
ضروری است. اما متأسفانه، به اذعان خود مسئولان 
آبفا، تخصیص اعتبارات برای نوسازی این شبکه در 
سال های گذشــته نه تنها کافی نبوده، بلکه به صورت 
قطره چکانی انجام شده است. این روند کند و ناکافی، 
عملًا مانع از آن شده که زیرساخت های فرسوده جای 

خود را به شبکه ای کارآمد و مقاوم بدهند.
از ســوی دیگر، به نظر می رسد که تقویت اکیپ های 
اتفاقات آب نیز می توانســت نقش مهمی در کاهش 
هدررفت آب ایفا کند. اگر این اکیپ ها از نظر نیروی 
انسانی، تجهیزات و سرعت عمل بهبود می یافتند، شاید 

شاهد این نبودیم که شکستگی ها برای مدت طولانی 
بدون رســیدگی باقی بمانند. اما واقعیت این است که 
این بخش نیز به اندازه کافی مورد توجه قرار نگرفته و 
همین امر، نارضایتی شهروندان را دوچندان کرده است. 
آن ها می گویند وقتی آبفا از کمبود آب سخن می گوید، 
انتظار می رود حداقــل در حفظ همین منابع محدود، 

جدیت بیشتری به خرج دهد.
یکی از نکات تأمل برانگیز در این ماجرا، ناتوانی آبفای 
هرمزگان در جذب اعتبارات کافی برای بازســازی 
شــبکه است. در حالی که این نهاد باید با رایزنی های 
گســترده با دولت و دستگاه های استانی، بودجه لازم 
را تأمین می کرد، به نظر می رسد تلاش ها در این زمینه 
ناکافی بوده است. علاوه بر این، ظرفیت های دیگری 
نیز وجود داشــت که می توانست به کمک آبفا بیاید. 
برای مثال، صنایع و بنگاه های اقتصادی فعال در استان، 
در راستای مسئولیت های اجتماعی خود، می توانستند 
بخشی از بار مالی نوسازی را بر عهده بگیرند. همچنین 
نهادهای انقلابی که در بسیاری از حوزه ها نقش آفرینی 
کرده اند، گزینه دیگری برای مشــارکت در این پروژه 
حیاتی بودند. اما شواهد نشان می دهد که این ظرفیت ها 
یا به خوبی شناسایی نشــده اند یا بهره برداری از آن ها 

جدی گرفته نشده است.
رسانه ها نیز در این ســال ها بارها صدای مردم را به 
گوش مسئولان رســانده اند. گزارش ها و گلایه های 
متعدد از هدررفت آب و تأخیر در ترمیم شکستگی ها 
بارها منتشر شده، اما پاسخ ها یا اقداماتی که درخور 
این بحران باشد، دیده نشده است. این ناکارآمدی نه تنها 
اعتماد عمومی به آبفای هرمزگان را خدشه دار کرده، 
بلکه تبعات زیست محیطی وبهداشتی آب و اقتصادی 
سنگینی را نیز به دنبال داشته است. هدررفت آب در 
استانی که با خشکسالی و کم آبی مواجه است، به معنای 
از دســت رفتن منبعی حیاتی اســت که می توانست 

زندگی بسیاری از خانوارها را تأمین کند. 
در پایان، باید گفت که حل این معضل نیازمند عزمی 
جدی از ســوی متولیان آب اســتان است. بازسازی 
شبکه توزیع آب، تقویت اکیپ های اتفاقات و جذب 
اعتبــارات کافی، گام هایــی ضروری اند که نمی توان 
آن ها را به تعویق انداخت. مردم هرمزگان حق دارند 
از خدماتی شایســته برخوردار باشند و دیگر نباید 
شاهد تکرار این چرخه معیوب شکستگی، هدررفت 
و تأخیر باشند. آبفای هرمزگان باید پاسخ گو باشد و با 
برنامه ریزی دقیق و عمل گرایانه، این بحران را به پایان 
برساند. در غیر این صورت، نارضایتی ها همچنان ادامه 
خواهد داشت و منابع آبی استان، بیش از پیش به تاراج 

خواهد رفت.
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رئیسشورایاطلاعرسانیدولتعنوانکرد

سفر رئیس جمهور به هرمزگان
 فرصتی برای خلق امید

گروهخبر//رئیسشــورایاطلاعرسانیدولت
بابیاناینکهحضوروتدبیرپزشــکیانجنگو
تهدیداتدیگرراازکشــوردورکرد،گفتآقای
پزشــکیاناینچالشراحلکرد،چندماهپیش
کهایشــانرئیسجمهورشد،کشوردرآستانه
ورودبهجنگبودامــاامروزبحثازگفتوگوو
مذاکرهاست.ایناقدامیاستکهباحضوردکتر

پزشکیانانجامشد.
به گــزارش خبرنگار دریا ، الیاس حضرتی، در جلســه 
شورای هماهنگی روابط عمومی دستگاه های اجرایی در 
اســتان هرمزگان گفت: امروز ما در یک جنگ رسانه ای 
قرار داریم و دشمنان و متاسفانه عده ای در داخل در تلاش 
هستند تا مردم را ناامید کنند، هرکاری می کنند تا مردم از 
اصلاح امور ناامید شوند و در مقابل همه ما و از جمله شما 
روابط عمومی ها مســئولیت داریم که برای ایجاد امید در 
جامعه اقدام کنیم.وی ادامه داد: وظیفه همه ما صیانت از امید 
مردم و افزایش امید در جامعه اســت و در این راستا باید 
هم خلاقانه رفتار کنیم و هم از تمام ابزارها و بسترها برای 
ترویج آن استفاده کنیم. در همین راستا نیز ما وظیفه داریم 

که مستمر آموزش ببینیم.
حضرتی اضافه کرد: متاسفانه در گذشته، مدیران توجهی به 
انتصاب روابط عمومی ها نداشتند و این موضوع مشکلاتی 
را ایجاد کرده بود، اما امــروز روابط عمومی باید نیرویی 

متخصص و مسلط باشد.
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت در بخش دیگری از 
اظهارات خود گفت: متاسفانه یکی دیگر از مشکلات ما و 
به خصوص در گذشته این بود که به افکار عمومی توجهی 
نداشتیم، امروز اما افکار عمومی برای ما بسیار مهم است. 
مــردم برای این دولت مهم اســت و ما باید به مطالبات و 
نیازهای آنان توجه کنیم.وی از روابط عمومی ها خواست 
که ارتباط با مردم، مدیریــت و همراهی با افکار عمومی 
و خنثی سازی شــایعات و تخریب ها را به طور جدی در 
دستورکار خود قراردهند و گفت:  توجه به مردم موضوع 
مهمی اســت، دکتر پزشکیان و دولت ایشــان نیز به این 

موضوع تاکید دارند.
حضرتی با بیان اینکه حضور دکتر پزشکیان یک فرصت 
تاریخی برای کشور و جمهوری اسلامی است، گفت: دکتر 
پزشکیان یک فرد پاک، صادق و پاکیزه است که به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شده است، او زندگی و اعتقاد خود 
را بــا امور دنیوی و روزمره عوض نمی کند، از این رو و بر 
اساس شناختی که از ایشان دارم می گویم که دکتر پزشکیان 
یک سرمایه برای ما و کشور است. صداقت و پاک دستی او 

می تواند منجر به افزایش امید در جامعه شود.
وی با بیان اینکه حضور و تدبیر دکتر پزشــکیان جنگ و 
تهدیدات دیگر را از کشور دور کرد، گفت: دکتر پزشکیان 
ایــن چالش را حل کرد، چند ماه پیش که ایشــان رئیس 

جمهور شد، کشور در آستانه ورود به جنگ بود اما امروز 
بحث از گفت و گو و مذاکره اســت. این اقدامی است که با 
حضور دکتر پزشکیان انجام شد.حضرتی با تشریح برخی 
دیگری از اقدامات رئیس جمهور پزشکیان در کشور گفت: 
دکتر پزشکیان طرح کالابرگ و ... را برای حمایت از اقشار 
آســیب پذیر اجرا کرد، با پیگیری های این دولت مطالبات 

کشاورزان و ... پرداخت شد.
 این دولت توجه ویژه به اقوام و مذاهب داشت و انتصاب 
معاون اهل ســنت رئیس جمهور، اســتاندارانی از اقوام و 
مذاهب و ... از جمله این موارد است.وی ادامه داد: دولت 
وفــاق ملی توجه ویژه ای هم به زنان داشــت و نتیجه آن 
انتصاب زنان در ســطوح عالی مدیریتی از وزیر و معاون 
رئیس جمهور گرفته تا فرمانداران و مدیران کل و ... که از 

میان زنان انتخاب شده است.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با تاکید بر اینکه رئیس 
جمهور با مردم صادقانه رفتار می کند، گفت: رئیس جمهور 
به مردم توجه دارد، زمانی که متوجه سفر معاون پارلمانی 
خود شده و با حساسیت مردم مواجه شد او را برکنار کرد، 
لحظه ای نیست که فکر مردم در سر رئیس جمهور نباشد، در 
ماجرای قتل دانشجوی دانشگاه تهران هم دیدید که دولت 
چگونه به موضوع ورود کرد و نگذاشت تا ماجرایی مانند 
فوت خانم مهسا امینی رخ دهد، چنین مثال هایی زیاد است.

حضرتی با بیان اینکه صداقت خریدار دارد، گفت: امروز در 
تمام رفتارهای رئیس جمهور این صداقت وجود دارد.وی 
افزود: سفر رئیس جمهور به هرمزگان یک فرصت است و 
ما باید خلق  فرصت کنیم، باید از این ظرفیت برای ایجاد 

امید بهره بگیریم.
 حضرتی در ادامه با اشــاره به آغاز مذاکرات غیر مستقیم 
 ایران و آمریکا در عمان گفت: در مذاکره که از امروز آغاز 
می شود، چهارچوب ما مشخص است ما به مذاکره می رویم 
که تحریم های ظالمانه را برداریم، به مذاکره می رویم که شر 

آتش جنگ را از کشور و منطقه دور کنیم.
وی ادامــه داد: ما دوهزار میلیارد دلار پروژه در کشــور 
تعریــف کردیــم و می خواهیــم مذاکره کنیم تــا امکان 
ورود ســرمایه گذاران به داخل کشــور را تســهیل کنیم. 
حضرتــی درباره برخی از بدهی هــا و چالش های دولت 
وفاق ملی گفــت:  دکتــر ظفرقندی وزارت بهداشــت 
 را بــا ۹۲ همت بدهی بــه داروخانه و پرســتاران و ...

تحویل گرفت. علی آبــادی وزارت نیرو را  با ۱۲۲ همت 
بدهی تحویل گرفت. بدهی ها زیاد بود به طوریکه ما سال 
۱۴۰۳ را سال پرداخت بدهی ها گذاشتیم و مطالبات مردم 
با پیگیری رئیس جمهور از پرستار، کشاورز و فرهنگی و 

...پرداخت شد.
وی درباره ناترازی ها نیز گفت: دولت را که تحویل گرفتیم 
نیروگاه ها فرسوده بود در انرژی نو هیچ اقدام ویژه ای نشده 

بود، اما در همین مدت اقدامات خوبی انجام شد.
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دبیرشورایاطلاعرسانیدولت:
نظام پاســخگویی و واکنش سریع رسانه ای باید عوض 

شود
 گروه سیاســی // دبیر شورای اطلاع رســانی دولت گفت: نظام 
پاســخگویی و واکنش سریع رسانه ای در کشــور باید عوض شود، 
آیین نامه های آن باید به روز شده و تمام اشکال رسانه را در بر بگیرد. 
محمد گلزاری در جلســه شــورای روابط عمومی های دستگاه های 
اجرایی  که صبح پنجشــنبه با حضور الیاس حضرتی، رئیس شورای 
اطلاع رسانی دولت و جمعی دیگر از مدیران این شورا در استانداری 
هرمزگان برگزار شد، گفت: از حضور در استان مهم و اثرگذار هرمزگان 
خوشحالم و امیدوارم با کمک روابط  عمومی ها بتوانیم هر روز تصویر 
بهتری از اســتان را ارائه دهیم.وی با بیان این که »تصویر اســتان را 
روابط عمومی ها می سازند«، گفت: باید با نگاهی جدی کارمان را انجام 
دهیم و روند توسعه استان نیز از همین مسیر عبور می کند.وی هم چنین 
با بیان این که »همه روابط عمومی ها در استان های مختلف مجموعه ای 
از مشکلات و چالش ها را دارند«، گفت: ما در جریان این چالش ها و 
مشکلات هستیم و تلاشمان نیز رفع این موارد است که بعضا سال هاست 
با آن مواجهیم.دبیر شورای اطلاع رسانی دولت با اشاره به این که »دو 
مساله گفتمانی و اجرایی در روابط عمومی ها وجود دارد«، گفت: باید 
شناخت دقیقی نسبت به گفتمان دولت داشته باشیم، اگر رئیس جمهور 
محترم از وفاق ملی و اخلاق می گوید باید مسیر را بدانیم روابط عمومی 
نباید راهی خارج از این گفتمان را برود انتظار این است که حرکت در 
مســیر گفتمان دولت از سوی روابط عمومی ها انجام شود.وی گفت: 
توجه به ایران، دوری از اختلافات و پرهیز از تنش ها   تاکیدبر اتحاد و... 
از جمله موارد مورد تاکید دولت است که باید مدنظر قرار بگیرد، از این 
رو همه عزیزان لازم است که برنامه محوری را متناسب با اقدامات و 
اتفاقات جلو ببریم.وی با تاکید بر این که »رسانه، رویداد و روابط مردمی 
بسیار مورد تاکید است«، گفت: ارتباط روابط عمومی ها با رسانه بسیار 
مهم اســت. ما در دولت بنای همکاری مطلوب را با مردم، شبکه های 
اجتماعــی و ... داریم. همچنین باید برای کارهایی که انجام می دهیم 
رویداد محور باشیم و هر روابط عمومی باید در جایگاه خودش رویداد 
محور باشد تا خالق یک روایت جدید در حوزه روابط عمومی باشیم. 
روابط مردمی، موضوع مهم است، اقای رئیس جمهور یک نگاه مردمی 
دارد و ما هم باید نگاهمان مردمی باشد.به گزارش ایسنا، گلزاری در 
ادامه به ضرورت آموزش اشــاره کرد و گفت: باید موضوع آموزش و 
فراگیری مهارت ها را جدی بگیریم. نظام پاسخگویی و واکنش سریع 
رسانه ای در کشور باید عوض شود، آیین نامه های آن باید به روز شده و 
تمام اشکال رسانه را در بر بگیرد. تبیین دستاوردها موضوع مهمی است 
و باید کارهای خوبی که در دستگاه ها انجام می شود را مطرح کنیم. بیان 

دستاوردها و خبرهای خوب و ... را جزو کارهای خود قرار بدهیم.

گروهسیاسی//حسنروحانیگفت:اشتباهترامپدر
ایناســتکهفکرمیکندرویمیزایرانکارتیوجود
ندارد.درحالیکهکارتآمریکابسیارمحدوداست.یک
کارتفشاراقتصادیبودکهآنرامصرفکردهاستدر
حالیکهبرخلافتصورآمریکا،ایرانحداقل۴کارت

مهمرویمیزدارد.
 رئیس جمهــور ایران در دوره هــای یازدهــم و دوازدهم در 
 دیدار نوروزی کــه با حضور جمعی از وزیران و اســتانداران 
ادوار دولت، فعالان سیاســی و اجتماعی و رســانه ای، مدیران 
اقتصادی و چهره های فرهنگی برگزار شــد، با اشــاره به اعلام 
آمادگی ایران و آمریکا برای انجام مذاکره اظهار داشــت: قاعده 
این بود که ترامپ ابتدا از لحاظ اصول اخلاقی و انسانی و سیاسی 
عذرخواه مردم ایران باشــد. چون بدون هیــچ دلیلی از توافق 
چندجانبه و مورد تأیید قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
ملل، از برجام خارج شــد و در طول این ۸ سال با تحریم های 
خــود حدود ۱۰۰۰ میلیارد دلار به مردم ایران صدمه وارد کرد. 
او به جای عذرخواهی و جبران، فرار به جلو را شــروع کرده و 
گفته می خواهم مذاکره کنم و اگر مذاکره موفق نباشد، از قدرت 

نظامی استفاده کنم.
وی افزود: اشــتباه ترامپ در این است که فکر می کند روی میز 
ایران کارتی وجود ندارد. در حالی که کارت آمریکا بسیار محدود 

است. یک کارت فشار اقتصادی بود که آن را مصرف کرده است 
و فعلًا یک کارت بیشــتر روی میز ندارد. در حالی که برخلاف 
تصور آمریــکا، ایران حداقل ۴ کارت مهم روی میز دارد که در 

زمان مناسب می شود آن ها را توضیح داد.
روحانی در ادامه گفت: موافقت مسئولین جمهوری اسلامی ایران 
با انجام مذاکره قدم مهمی بود برای اینکه در منطقه صلح و آرامش 
برقرار شود. ما نباید بگذاریم نتانیاهو موفق شود. به نظر شخص 
من آمریکا و حتی ترامپ دنبال جنگ در منطقه نیست. آن کسی 
که دنبال جنگ در منطقه است، نتانیاهو است و اوست که مرتب 
آمریکا را تحریک می کند. امروز باید نتانیاهو را شکست دهیم و 

نگذاریم او به اهداف شوم خود برسد.
رئیس جمهور ایران در دوره های یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه 
شرایط مذاکره که مستقیم باشد یا غیرمستقیم به شرایط سیاسی و 
نقشه طرف مقابل بستگی دارد، اظهار داشت: من با تجربه خودم 
همواره دیده ام مذاکراتی مفیدتر است که مستقیم باشد. اصل هم بر 
مذاکره مستقیم است. ما در کار روزمره صبح تا شب با یکدیگر 
مذاکره و صحبت می کنیم، مگر غیرمستقیم صحبت می کنیم و یکی 
را برای انتقال نظر خودمان واسطه می کنیم؟ زمانی ممکن است 
شرایطی باشد که با طرف بخواهیم مذاکره غیرمستقیم داشته باشیم 
اما مذاکرات مستقیم معمولاً می تواند مفیدتر باشد. در بعضی از 
شــرایط اگر بخواهیم به مسائل راهبردی و مهم دست پیدا کنیم، 
هرچه سطح مذاکره بالاتر باشد، مفیدتر است و گاهی ضروری 

است که در بالاترین سطح سیاسی مذاکره انجام شود.
دکتر روحانی با اشاره به گفت وگوی تلفنی خود با باراک اوباما، 
رئیس جمهور پیشــین آمریکا گفت: در مهر ۹۲ که به نیویورک 
رفتم اصرار آقای اوباما بر مذاکره بود. قبل از حرکت من از تهران 
آقای اوباما ســه بار از طریق نمایندگی ایران در نیویورک پیغام 

داده بود که من مایلم با رئیس جمهور ایران که به نیویورک می آید 
مذاکره کنم. من این موضوع را خدمت مقام معظم رهبری مطرح 
کردم. ایشــان موافق نبودند. در این زمینه خیلی با هم صحبت 
کردیم که مصلحت ما هست یا نه، مذاکره بکنیم یا نکنیم؟ تا اینکه 
در نهایت پیشنهادی دادم که ایشان پذیرفتند. من گفتم اگر اوباما 
شرایط مرا بپذیرد، من مذاکره می کنم و ایشان این را رد نکردند و 
گفتند این شرایطی که شما می گویید بعید است طرف مقابل قبول 
کنــد. مذاکره عملًا انجام نگرفت اما در لحظات آخری که ما در 
نیویورک بودیم به تماس تلفنی آقای اوباما به دلایلی پاسخ دادم 
که اگر لازم باشد دلایلش را زمانی توضیح می دهم. آن مذاکره 
کوتاه بود، یک ربع تا بیست دقیقه بیشتر طول نکشید اما در آن 
مذاکره کوتاه ۵ مسأله مهم مطرح شد. در دو مسأله ما با هم توافق 
کردیم و در سه مسأله بنا شد بعداً درباره آن ها صحبت کنیم. این 
تماس توانســت فضا را تلطیف کند. از آن طرف هم مذاکرات 
مستقیم وزرای خارجه توانست راه را باز کند. زحماتی که آقای 
دکتر ظریف و تیم همراهشان کشیدند در طول این مدت، اگر بنا 
بود مذاکرات غیرمستقیم باشد، نه در دو سال که شاید در ۲۰ سال 

هم به توافق نمی رسیدیم.
او با بیان اینکه امروز شرایط متفاوت است و در شرایط فعلی بر 
مبنای مصالح کشور باید تصمیم گیری شود، تأکید کرد: در شرایط 
فعلی همه ما باید تلاش کنیم حــرف واحد در برابر بدخواهان 
داشــته باشیم، هرچه فاصله ها را کمتر کنیم و وحدت و انسجام 
ملی را بیشــتر کنیم، می توانیم در مذاکرات موفق تر باشیم. باید 
نگذاریم بی بی )نتانیاهو( به نتیجه برســد. باید کاری کنیم که در 
منطقه و کشور صلح باشد و بتوانیم این صلح و آرامش را ادامه 
دهیم. امیدوارم با تلاش هایی که مسئولین محترم دولت چهاردهم 
و وزیر محترم خارجه انجام می دهند و همچنین با رهنمودهای 

مقام معظم رهبری، بتوانیم به نتیجه مطلوب برسیم و سایه جنگ را 
از سر کشور دور کنیم و در مذاکرات بتوانیم تحریم های اقتصادی 
را برداریم که موضوعی مهم برای کشورمان و دیگر کشورهاست.
دکتــر روحانــی در ابتدای این دیــدار با اشــاره به تحولات 
پرفرازونشیب سال گذشته مخصوصاً جنایات رژیم صهیونیستی 
در منطقه خاطرنشــان کرد: رژیم صهیونیســتی علی رغم همه 
تلاش هایی که داشــت و حمایت هایی کــه از جانب آمریکا و 
غــرب دریافت کرد، به اهداف خود دســت نیافت. امروز رژیم 
صهیونیستی به عنوان یک رژیم منفور و محکوم در افکار عمومی 
جهان شناخته می شود. خوشبختانه علاوه بر محکومیت در افکار 
عمومی دنیا، از لحاظ حقوقی هم با حکم قضات دادگاه بین المللی 
کیفری )ICC( دســتور بازداشت نتانیاهو و گالانت صادر شده 
است. از لحاظ اطلاعاتی هم دچار شکست بزرگ شدند، چون 
در حوادث ۷ اکتبر سازمان اطلاعات داخلی اسرائیل )شاباک( یا 
بی اطلاع بود که از لحاظ اطلاعاتی ضربه بزرگی بوده اســت، یا 
باخبر بود و عکس العملی نشان نداده که رسوایی بالاتری است. 
ادعاهایی هم که این رژیم در زمینه نابودی حماس و حزب الله و 
سایر نیروهای مقاومت و آزادی اسراء مطرح کرد بعد از ۱۸ ماه 
هنوز به آن ها دست نیافته و نخواهد یافت. البته رژیم صهیونیستی 
با جنایات خود به غیر از مردم شــریف فلسطین، ضربه هایی به 
کشــورهای منطقه زد. این رژیم می خواست جنگ را در منطقه 
توســعه دهد و تقریباً تا حدودی به این هدف شوم خود دست 
یافــت؛ یعنی این حوادث صرفاً در غــزه باقی نماند و به لبنان، 

سوریه و حتی به عراق و یمن و ایران هم سرایت کرد.
او ابراز امیدواری کرد که سال جدید برای مردم ایران سال سلم و 
صلح و امنیت و کاهش مشکلات اقتصادی باشد و بتوانیم در کنار 

هم به اهداف مهم ملی دست یابیم./ قدس آنلاین

روحانی:

 ایران حداقل  ایران حداقل ۴۴ کارت مهم روی میز مذاکره با آمریکا دارد کارت مهم روی میز مذاکره با آمریکا دارد

سیاسی

خبـر

جزئیات برگزاری رژه روز ارتش در تهران و سایر استان ها
گروهسیاسی//معاونروابطعمومیورسانهارتشجمهوریاسلامیایران

جزئیاتبرگزاریرژهروزارتشدرتهرانوسایراستانهاراتشریحکرد.
امیر سید حسن ابوترابی، معاون روابط عمومی و رسانه ارتش جمهوری اسلامی ایران در 
گفتگو با پایگاه اطلاع رسانی ارتش، ضمن تبریک فرارسیدن روز ارتش و گرامیداشت 
یاد و خاطره شهیدان و ایثارگران ارتش جمهوری اسلامی ایران بویژه شهید سپهبد صیاد 
شــیرازی، ۲۹ فروردین را یادآور فرمان تاریخی، مدبرانه و دوراندیشانه حضرت امام 
خمینی )ره( مبنی بر تعیین روز ارتش دانست و اظهار داشت: در طلیعه سالروز صدور 
پیام حضرت امام خمینی )ره( مبنی بر اعلام بیست و نهم فروردین به عنوان روز ارتش، 
مراسم رژه یگان های پیاده نیروهای چهارگانه آجا و محمول خودرویی ارتش با حضور 
مقامات عالی رتبه کشوری و لشکری، علاوه بر استان تهران در سایر مراکز استان ها و 

برخی شهرستان های کشور نیز برگزار می شود.

معاون روابط عمومی و رســانه ارتش، گفت: ارتش جمهوری اسلامی ایران در راستای 
تجدید بیعت با آرمان های امام راحل و لبیک به منویات مقام معظم رهبری و فرماندهی 
معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی( در تهران و مراکز اســتان ها، با رژه 
باشکوه، آمادگی خود را برای دفاع از آرمان های انقلاب اسلامی و تمامیت ارضی کشور 
به منصه ظهور گذاشته و گوشه هایی از دستاوردها و تجهیزات بومیِ پهپادی، موشکی، 
هوایی، دریایی و زمینی را به نمایش خواهد گذاشــت و همزمان رژه دریایی نیز توسط 
تعدادی از شناورهای نیروی دریایی ارتش، از جمله ناوشکن ها و زیر سطحی های بومی 

در خلیج فارس و دریای عمان برگزار می شود.
امیر ســرتیپ دوم ابوترابی با اشــاره به برنامه های فرهنگی ارتش نیز افزود: به منظور 
ارائه گوشه هایی از توانمندی رزمی و آمادگی و اقتدار ارتش، برنامه هایی از جمله تولید 
مستندهای تلویزیونی و رادیویی، نماهنگ، موشن گرافی، سرود و نماهنگ نیز تولید شده 

که برابر هماهنگی با رسانه ملی از شبکه های سراسری و استانی پخش خواهد شد.
معاون روابط عمومی و رســانه ارتش ادامه داد: برگزاری پویش های مختلف و انجام 
مسابقات فرهنگی، هنری و ورزشی در بستر فضای مجازی برای کارکنان و خانواده های 
آن هــا از طریق کانال ها و صفحات منســوب به ارتش جمهوری اســلامی ایران در 
شبکه های اجتماعی و نیز رونمایی از چندین عنوان کتاب، برپایی مراسم شب خاطره، 
اعزام سخنرانان به برخی مدارس و دانشگاه های سطح کشور و مصاحبه فرماندهان ارتش 

با خبرگزاری های مختلف، از دیگر برنامه های این ایام خواهد بود.
امیر ابوترابی در پایان یادآور شــد: ۲۹ فروردین ماه همچنین ســالروز نبرد نابرابر و 
ناجوانمردانه آمریکای جنایتکار با ناوشــکن های سهند، سبلان و ناو جوشن در سال 
۱۳۶۷ است که برنامه هایی برای گرامیداشت یاد و خاطره دریادلان شهید نیروی دریایی 

ارتش جمهوری اسلامی ایران نیز پیش بینی شده است.
به گزارش مهر، شایان ذکر است، دهه ارتش از ۲۱ فروردین و همزمان با سالروز شهادت 
شهید سپهبد علی صیاد شیرازی آغازشــده و تا دوم اردیبهشت سالروز شهادت شهید 

سپهبد محمدولی قرنی ادامه خواهد داشت.

کمیسیون معاملات

)آگهی تجدید مناقصه عمومي یک  مرحله اي (  49- 1403)نوبت اول(
ســازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم در نظر دارد » خرید، حمل از مبدا  تا جزیره و تحویل خودروهای با پلاک جزیره به سازمان منطقه آزاد تجاری – 

صنعتی  قشم « را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید.موضوع مناقصه : خرید، حمل از مبدا و تحویل خودروها با پلاک منطقه آزاد قشم  
شــرح مناقصه :1-خرید، حمل از مبدا تا جزیر قشــم ، ترخیص و  شماره گذاری )پلاک قشم( و تحویل آن به سازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم با 

مشخصات خودرو به شرح جدول زیر:

2- کلیه هزینه ها به عهده مناقصه گر خواهد بود.بدیهی اســت مناقصه گر می بایســتی پیش بینی کلیه هزینه ها را در قیمت پیشنهادی خود لحاظ نماید.
محل تحویل خودرو: : اســتان هرمزگان - جزیره قشم – شهر قشــم صلاحیت انجام کار : شرکت های دارای مجوز واردات خودرو در جزیره قشم  مدت 
زمــان اجرای قرارداد :  30 روز  نحوه پرداخت : به صورت ریالی به شــرح زیر می باشــد.1-25 درصد به عنوان پیــش پرداخت پس از ارائه تضمین 
بانکــی 2-50 درصد پس از ورود به جزیره قشــم)گمرک( با تایید دســتگاه نظارت 3-25 درصد پس از ترخیص و پلاک گذاری و تحویل به ســازمان 
-مبلغ و نوع تضمین شــرکت در مناقصه : 1- ضمانت نامه بانکي بنام ســازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشــم با شناسه ملي 14002861698 و 
کــد اقتصــادي 411443335484  2- فیش واریزي نقدي )و یا نامــه بلوکه مطالبات قطعی از طرف مدیریت امور مالی ســازمان منطقه آزاد تجاری – 
 صنعتی قشــم( به حساب جاري 4101006238165606 نزد بانك مرکزی با شماره شــباي IR420100004101006238165606 و شناسه واریز

 )393006262000000000000000000013( به میزان  100.000.000.000 )صد میلیارد ریال( تهیه و منضم به اسناد مناقصه) در پاکت الف ( ارائه 
گردد، مدت اعتبار ضمانتنامه فوق از تاریخ آخرین روز تحویل پیشنهادها  1404/02/14 ) الزاماً باید تا تاریخ 02/14 /1404 دارای اعتبار باشد ( به مدت سه 
ماه و براي سه ماه دیگر نیز قابل تمدید مي باشد، علاوه بر آن ضمانتنامه هاي بانکي باید طبق فرم هاي مورد قبول تنظیم شود،) ضمانتانه بانکي از بانك هاي 
خصوصي و دولتي مورد تایید بوده و ضمانتنامه هاي مربوط به موسسات مالي و اعتباري مورد تایید نمي باشد.( مهلت دریافت اسناد مناقصه : متقاضیان مي توانند 
 IR420100004101006238165606 پس از واریز مبلغ 5.000.000 ریال به حساب جاري 4101006238165606 نزد بانك مرکزی با شماره شباي
با شناسه واریز ) 393006262000000000000000000013( به نام سازمان منطقه آزاد قشم ، از تاریخ 1404/01/23  تا تاریخ  1404/02/03 جهت 
دریافت اسناد و مدارک مناقصه مراجعه نمایند. محل تحویل اسناد مناقصه : سازمان منطقه آزاد قشم- اسکه بندر بهمن – ساختمان مدیریت حقوقي و امور 
قراردادها – دبیرخانه کمیســیون معاملات 35252150 – 076 مهلت تحویل پاکات مناقصه : از تاریخ 1404/02/04  تا 1404/02/14 )آخرین مهلت 
تحویل پیشنهادها ساعت 14:00 تاریخ 1404/02/14 مي باشد( زمان و محل تشکیل کمیسیون و بازگشایي پاکتها: تاریخ 1404/02/15 رأس ساعت 
30.:12 در دفتر مدیریت امور حقوقي و قراردادها، واقع در اسکله بندر بهمن قشم .مکان دریافت و تحویل اسناد مناقصه :جزیره قشم- اسکله بندر بهمن – 
مدیریت امور حقوقي و قراردادها – دبیرخانه کمیسیون معاملات. تلفن 35252150 – 076 )کد پستی : 7951617444( سایر توضیحات : -به پیشنهاداتي 
که پس از انقضاي مدت مقرر در آگهي واصل شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد . -سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است . -هزینه 

هر نوبت انتشار آگهي به عهده برنده مناقصه خواهد بود . 

دبیرخانه کمیسیون معاملات
شناسه آگهی :1404/1004 م/الف

ردیف

1

2

3

4

5

6

7

مشخصات خودرو

تویوتا لندکروز VXR  فول – 3.5 لیتر توربو – گیربکس اتوماتیک خلیجی 

تویوتا پرادو – 4 سیلندر فول آبشن توربو با گیربکس اتوماتیک خلیجی

 تویوتا کرولا 4 سیلندر فول آبشن توربو  2 لیتر – اتوماتیک خلیجی 

تویوتا هایلوکس 4 سیلندر 2/7 لیتر با گیربکس اتوماتیک خلیجی 

هوندا 4 سیلندر 1/5 توربو با گیربکس اتوماتیک خلیجی 

تویوتا هایس سقف بلند 4 سیلندر 3.5 لیتر اتوماتیک خلیجی  
مینی بوس میتسوبیشی 30 صندلی خلیجی 

سال ساخت

2024

2025

2025

2025

2025

2025
2024

تعداد

1 دستگاه

1 دستگاه

5 دستگاه

1 دستگاه

10 دستگاه

2 دستگاه
7 دستگاه

یادداشت

ششمینسفراستانیرئیسجمهوربههرمزگان؛فرصتیبرایرفعمحرومیتها

سفر ششم رئیس جمهور به اســتان هرمزگان در 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۴، فرصتی استثنایی برای بررسی 
و رفع محرومیت های عمیقی است که این استان با 
آن دست به گریبان است. هرمزگان، با وجود عنوان 
پرطمطراق »قطب اقتصاد و تجارت کشور«، در فقر، 
بیکاری و کمبود زیرساخت ها در صدر استان های 
محروم ایــران قرار دارد. این ســفر می تواند نقطه 
عطفی برای تحقق عدالت اجتماعی و اقتصادی در 
این استان باشد، مشروط بر اینکه رئیس جمهور و 
هیئت همراه، محرومیت هرمزگان را به طور کامل باور 
کنند و مصوبات عملــی و مؤثری را برای رفع این 

مشکلات اتخاذ نمایند.
وضعیت اقتصادی و اشتغال: چالش ها و 

راهکارها
  هرمزگان، با وجود موقعیت استراتژیک و دسترسی 
به آب های آزاد، از بیکاری گسترده و فقر مطلق رنج 
می برد. جوانان این استان به دلیل نبود فرصت های 
شغلی پایدار، به مشاغل کاذب و حتی خطرناک روی 
آورده اند و برچسب قاچاقچی به آنان زده شده است. 
این در حالی است که صنایع و بنگاه های اقتصادی 
استان به بهانه نبود نیروی ماهر، از استخدام بومیان 

سرباز زده اند.  
راهکارها:

- ایجــاد مراکز آموزش فنــی و حرفه ای دولتی و 
رایگان برای مهارت آموزی جوانان.  

- الزام صنایع به استخدام نیروی کار بومی و مشارکت 
در مسئولیت های اجتماعی.  

- حمایت از کارآفرینی و ایجاد مشاغل پایدار در 
بخش های مختلف اقتصادی.

آموزش و پرورش؛بحران مدارس فرسوده 
و کمبود معلم

هرمزگان با کمبود ۳۰۰ مدرسه و فرسودگی بیش از 
۳۰۰ مدرسه دیگر مواجه است. این وضعیت، به ویژه 
در مناطق روستایی و حاشیه نشین، شرایط تحصیل را 
برای دانش آموزان بسیار دشوار کرده است. با توجه 
به شرایط خاص برخی از مناطق استان ،ضرورت 
دارد تعداد مدارس شبانه روزی هم در استان افزایش 
یابد. کمبود ۲۵۰۰ معلم نیز بر این مشکلات افزوده 

است.  
راهکارها:

- تخصیص اعتبارات دولتی و مشارکت صنایع در 
راستای ایفای نقش مسئولیت های اجتماعی شان 
و نهادهای انقلابی برای ســاخت و نوسازی ۶۰۰ 

مدرسه.  
- افزایش مشــارکت خیرین در ساخت مدارس و 

تجهیز آن ها.  
- ساخت ساختمان آموزشی و خوابگاهی دانشگاه 

فرهنگیان در بندرعباس.  
- اســتخدام معلمان جدید و بهبود شرایط تحصیل 

دانش آموزان.
بهداشت و درمان؛ کمبود تخت بیمارستانی 

و تجهیزات
 هرمزگان با کمبود شدید تخت بیمارستانی، پزشک، 
پرستار و تجهیزات درمانی مواجه است. بسیاری از 
بیماران برای درمان مجبور به سفر به سایر استان ها 
هستند و برخی به دلیل هزینه های سنگین درمان، 

جان خود را از دست می دهند.
  راهکارها: 

- ساخت و تجهیز بیمارستان های جدید و تجهیز 
مراکز درمانی موجود.  

- جذب پزشکان و پرســتاران به استان از طریق 
مشوق های مالی و رفاهی.  

- ارائه خدمات درمانی رایگان یا کم هزینه به بیماران 
محروم.

زیرســاخت ها: جاده ها، مســکن و بحران 
کم آبی

وضعیت جاده های ترانزیتی و محلی در هرمزگان 
نامناســب اســت و در فصل بارندگی، بسیاری از 
جاده ها تخریب و مسیرها مسدود می شوند. بحران 
کم آبی نیز زندگی مردم را با مشکلات جدی مواجه 

کرده است.  
راهکارها:  

- تخصیص اعتبــارات لازم برای احداث و ترمیم 
جاده ها. 

- حل بحران کم آبی از طریق پروژه های انتقال آب و 
مدیریت منابع آبی.  

- احداث ۱۵ هزار واحد مسکن ملی در شمال بلوار 

شهیدرجایی بندرعباس و حمایت از بازسازی املاک 
فرسوده.

حوزه های اجتماعی و فرهنگی؛ آسیب ها و 
نیازها

کمبود اماکن ورزشی، تفریحی، آموزشی و فرهنگی 
در هرمزگان باعث افزایش آسیب های اجتماعی شده 
است. زنان بدسرپرست و فرزندان طلاق نیز از جمله 

گروه هایی هستند که نیازمند حمایت های ویژه اند.  
راهکارها:

- ســاخت مراکز فرهنگی، ورزشی و تفریحی در 
مناطق محروم.  

- حمایت از زنان بدسرپرست و فرزندان طلاق از 
طریق برنامه های حمایتی.  

- افزایش تعداد مراکز کانــون پرورش فکری در 
استان و تجهیز آن ها.

مسئولیت های اجتماعی صنایع و عدالت 
اقتصادی

صنایع و بنگاه های اقتصــادی هرمزگان در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی عملکرد ضعیفی داشته اند.  
ســهم هرمزگان از صنایع، فقط بیماری، ترافیک، 

آلودگی و گرانی مسکن است.  
راهکارها:  

- الزام صنایع به مشــارکت فعــال در پروژه های 
اجتماعی و زیرساختی.  

- بازگشت پرونده های مالیاتی ۴۰ بنگاه اقتصادی 
به اســتان و تخصیص ۵۰ درصد مــازاد درآمد به 

هرمزگان.  
- ایجاد عدالت اقتصــادی و توزیع عادلانه منافع 

حاصل از صنایع.
مصوبات گره گشا

ســفر رئیس جمهور به هرمزگان فرصتی اســت 
برای بــاور کــردن محرومیت های این اســتان 
 و اتخــاذ مصوبــات عملــی و گره گشــا برای

 رفع آن ها. انتظار می رود این ســفر منجر به تحقق 
عدالت اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی در هرمزگان 
شــود و زندگی مردم این اســتان را بهبود بخشد. 
تنها با همکاری دولــت، صنایع و مردم می توان بر 
چالش های پیش رو غلبه کرد و آینده ای روشن برای 

هرمزگان رقم زد.

ناجی



ضرورت احداث شهرک سلامت در بندرعباس

 بندرعباس، به عنوان مرکز استان هرمزگان و یکی از کلان شهرهای جنوب 
ایران، با چالش های متعددی در حوزه زیرســاخت های شهری و خدمات 
عمومی مواجه اســت. یکی از معضلات برجسته این شهر، تمرکز بیش از 
حد مطب های پزشکی، کلینیک ها و مراکز درمانی در محدوده ای مشخص 
از چهارراه فاطمیه تا چهارراه سازمان است. این منطقه که بخش قابل توجهی 
از بافت فرسوده شهر را نیز در بر می گیرد، به دلیل تراکم بالای مراکز درمانی 
و تردد گسترده بیماران و همراهان، به کانون ترافیک سنگین و قفل شدگی 
معابر تبدیل شده است. این وضعیت نه تنها کیفیت زندگی ساکنان محلی را 
تحت تأثیر قرار داده، بلکه دسترســی بیماران به خدمات درمانی را نیز با 
دشواری مواجه کرده است. در این راستا، احداث شهرک سلامت در مکانی 
مناسب، مانند اراضی تازه الحاق شده در شمال اتوبان شهید رجایی، می تواند 
راهکاری مؤثر برای رفع این مشــکلات باشد.محدوده چهارراه فاطمیه تا 
چهارراه ســازمان، به دلیل موقعیت مرکزی و دسترسی آسان، طی سال ها 
به قطب اصلی خدمات درمانی در بندرعباس تبدیل شــده است. حضور 
تعداد زیادی مطب ، آزمایشگاه و داروخانه و....در این منطقه، روزانه حجم 
عظیمی از خودروها و مراجعان را به خود جذب می کند. این تمرکز، ترافیک 
سنگین در خیابان های اصلی و کوچه های اطراف را به دنبال داشته و حتی 
در ساعات غیرپیک نیز شاهد قفل شدگی معابر هستیم. کوچه پس کوچه های 
باریک و فرســوده این محدوده، که بخش اعظم آن جزو بافت های قدیمی 
و ناکارآمد شهر اســت، به دلیل پارک خودروهای بیماران و همراهان، گاه 
به طور کامل مسدود می شود واز طرفی دیگر خطر ریزش املاک فرسوده بر 
روی خودروی ساکنان وجود دارد. این وضعیت نه تنها برای ساکنان محلات 
اطراف آزاردهنده است، بلکه برای خودروهای امدادی مانند آمبولانس ها نیز 
مشکلات جدی ایجاد می کند.ترافیک این منطقه تنها یک معضل رانندگی 
نیست؛ بلکه نشــان دهنده ناکارآمدی توزیع خدمات شهری در بندرعباس 
اســت. در شهری که به ســرعت در حال توسعه است و جمعیت آن رو به 
افزایش می رود، تداوم این وضعیت می تواند به بحرانی فراگیر تبدیل شود. 
از ســوی دیگر، بیماران و همراهانی که گاه از مناطق دوردســت استان یا 
حتی جزایر اطراف به بندرعباس مراجعه می کنند، با ســردرگمی و تأخیر 
در دسترسی به خدمات مواجه می شــوند. این شرایط ضرورت بازنگری 
در مکان یابی مراکز درمانی و انتقــال آن ها به مناطقی با ظرفیت بالاتر را 
بیش از پیش آشــکار می کند.یکی از جنبه های مهم این معضل، قرارگیری 
محدوده چهارراه فاطمیه تا چهارراه سازمان در دل بافت فرسوده بندرعباس 
است. این منطقه با خیابان های باریک، نبود پارکینگ های عمومی کافی و 
زیرساخت های قدیمی، به هیچ وجه پاسخگوی نیازهای کنونی شهر نیست. 
ساختمان های فرسوده ای که بسیاری از مطب ها و کلینیک ها در آن ها مستقر 
هستند، از نظر ایمنی و استانداردهای بهداشتی نیز با چالش هایی مواجه اند. 
در چنین شرایطی، توسعه خدمات درمانی در این محدوده نه تنها منطقی به 
نظر نمی رسد، بلکه می تواند مشکلات موجود را تشدید کند.بافت فرسوده 
این منطقه همچنین مانع از اجرای پروژه های عمرانی گسترده، مانند احداث 
پارکینگ های طبقاتی یا تعریض خیابان ها، می شــود. این محدودیت ها، 
مدیران شــهری را به یافتن راهکارهای جایگزین واداشته است. در حالی 
که بازآفرینی بافت فرســوده فرایندی زمان بر و پرهزینه است، انتقال مراکز 
درمانی به منطقه ای جدید و مجهز می تواند به عنوان یک راه حل کوتاه مدت 
و میان مدت، فشار بر این محدوده را کاهش دهد و در عین حال، زمینه ساز 
توسعه متوازن شهر شود.یکی از بهترین گزینه ها برای احداث شهرک سلامت، 
اراضی تازه الحاق شده در شمال اتوبان شهید رجایی است. این منطقه که قرار 
است میزبان ۱۵ هزار واحد مسکن ملی باشد، از ظرفیت بالایی برای توسعه 
زیرساخت های شهری برخوردار است. نزدیکی به اتوبان اصلی، دسترسی 
آسان به سایر نقاط شــهر و فضای کافی برای طراحی یک شهرک مدرن، 
از جمله مزایای این مکان به شمار می رود. احداث شهرک سلامت در این 
منطقه نه تنها از ازدحام مرکز شهر می کاهد، بلکه با ایجاد یک قطب درمانی 
جدید، خدمات رسانی به ساکنان مناطق شمالی و شرقی بندرعباس را تسهیل 
می کند.این اراضی به دلیل موقعیت جغرافیایی و امکان اتصال به شبکه های 
حمل ونقل عمومی، می توانند به مرکزی جامع برای ارائه خدمات پزشکی، 
آزمایشگاهی و دارویی تبدیل شوند. طراحی شهرک سلامت با در نظر گرفتن 
پارکینگ های وسیع، فضاهای سبز و دسترسی های مناسب، تجربه ای متفاوت 
برای بیماران و کادر درمانی به ارمغان خواهد آورد. علاوه بر این، هم جواری 
با پروژه مسکن ملی فرصتی است تا زیرساخت های درمانی از همان ابتدا 
در کنار سکونت گاه های جدید شکل بگیرند و از تکرار مشکلات کنونی در 
آینده جلوگیری شود.احداث شهرک سلامت در بندرعباس مزایای متعددی 
به دنبال خواهد داشت. نخست، کاهش بار ترافیکی در مرکز شهر است که 
نه تنها تردد را روان تر می کند، بلکه آلودگی هوا و استرس ناشی از ازدحام را 
نیز کاهش می دهد. دوم، دسترسی آسان تر بیماران به خدمات درمانی است؛ 
به ویژه برای کسانی که از مناطق حاشیه ای یا روستاهای اطراف به بندرعباس 
می آیند، مراجعه به منطقه ای خارج از مرکز شهر با ترافیک کمتر، زمان و هزینه 
کمتری به همراه دارد. سوم، این پروژه می تواند به توسعه متوازن شهر کمک 
کند و از تمرکز بیش از حد امکانات در یک نقطه جلوگیری نماید.از منظر 
اقتصادی نیز، احداث شــهرک سلامت می تواند محرکی برای ایجاد اشتغال 
و جذب سرمایه گذاری باشد. ساخت بیمارستان ها، کلینیک های تخصصی 
و آزمایشــگاه های مجهز، فرصت های شغلی متعددی برای کادر پزشکی، 
پرســتاران و کارکنان پشتیبانی فراهم می کند. همچنین، این پروژه می تواند 
به عنوان بخشــی از برنامه های بازآفرینی شهری، زمینه ساز نوسازی بافت 
فرســوده فعلی شود؛ به این صورت که با انتقال مطب ها به شهرک سلامت، 

فضاهای خالی شده در مرکز شهر برای کاربری های دیگر بازطراحی شوند.
البته، اجرای چنین پروژه ای بدون چالش نخواهد بود. تأمین بودجه، هماهنگی 
بین دستگاه های اجرایی و جلب مشارکت بخش خصوصی از جمله موانع 
احتمالی اســت. با این حال، این چالش ها با برنامه ریزی دقیق و استفاده از 
ظرفیت های موجود قابل رفع هســتند. دولت می تواند با ارائه مشوق هایی 
مانند معافیت های مالیاتی یا تسهیلات کم بهره، سرمایه گذاران خصوصی را 
به مشارکت در این پروژه ترغیب کند. همچنین، استفاده از الگوهای موفق 
شهرک های سلامت در دیگر شهرها، می تواند راهگشا باشد.یکی دیگر از 
مســائل مهم، اطلاع رسانی و اقناع عمومی است. برخی پزشکان و بیماران 
ممکن است به دلیل عادت به موقعیت کنونی، در برابر انتقال مراکز درمانی 
مقاومت کنند. در این راستا، برگزاری جلسات مشورتی با جامعه پزشکی و 
ارائه مزایای شهرک سلامت به مردم، می تواند این مقاومت را کاهش دهد. 
تضمین دسترسی به حمل ونقل عمومی و ایجاد زیرساخت های لازم نیز از 
الزامات موفقیت این طرح است.در یک کلام بندرعباس، شهری با ظرفیت های 
اقتصادی و جمعیتی رو به رشد، نیازمند نگاهی نو به مدیریت شهری و توزیع 
خدمات است. تمرکز مطب ها و مراکز درمانی در محدوده چهارراه فاطمیه 
تا چهارراه سازمان، نه تنها دیگر پاسخگوی نیازهای امروز نیست، بلکه به 
معضلی برای شهروندان تبدیل شده است. احداث شهرک سلامت در شمال 
اتوبان شهید رجایی، راهکاری جامع برای کاهش ترافیک، بهبود دسترسی 
به خدمات درمانی و توســعه متوازن شهر است. این پروژه، اگر با جدیت و 
هماهنگی دنبال شود، می تواند الگویی برای سایر کلان شهرهای ایران باشد. 
زمان آن رســیده که بندرعباس از الگوهای قدیمی عبور کند و با نگاهی 

آینده نگر، زیرساخت هایی در خور شأن مردم این شهر فراهم آورد.
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یادداشت

قاچاقسوختدرهرمزگان؛

چالشجوانانوفقدانفرصتهایشغلی

در اســتان هرمزگان، قاچاق ســوخت به یک معضل اجتماعی 
و اقتصادی تبدیل شــده اســت که نه تنها امنیت منطقه را تهدید 
می کند، بلکه آینده نســل جوان را نیز به خطر می اندازد. بسیاری 
از نوجوانان و جوانان این منطقه، تحصیل را رها کرده و به سمت 
این شغل پرخطر کشیده می شوند. اما چرا؟ پاسخ ساده است: فقدان 
 فرصت های شغلی مناسب و حمایت های لازم از سوی دولت و 

نهادهای مسئول.
فقدان شغل مناسب؛ عامل اصلی قاچاق سوخت

در گفت وگو با برخی از جوانانی که درگیر قاچاق سوخت هستند، 
یک جمله مشترک به گوش می رسد: "اگر شغل مناسبی بود، هرگز 
به ســمت قاچاق سوخت نمی رفتیم." این جمله ساده، اما عمیق، 
نشان دهنده بحرانی است که جوانان هرمزگان با آن دست و پنجه 
نرم می کنند. در شرق و غرب استان، وضعیت اقتصادی به شدت 
نابسامان است. فرصت های شغلی محدود و اغلب نامناسب هستند 
و جوانان احساس می کنند که هیچ راهی جز قاچاق سوخت برای 

تأمین معاش خود ندارند.
بروکراسی و کارشکنی؛ مانعی برای کارآفرینی

برخی از جوانان تلاش می کنند تا با راه اندازی کســب و کارهای 
کوچــک، از این چرخه معیوب خارج شــوند. اما متأســفانه، 
بروکراسی های اداری و کارشکنی های بی پایان، آنها را از ادامه راه 
بازمی دارد. این جوانان که با امید و انگیزه شروع به کار می کنند، به 
زودی با موانع غیرقابل عبور مواجه می شوند و مجبور می شوند 
به قاچاق سوخت بازگردند. این وضعیت نه تنها به اقتصاد منطقه 
آســیب می زند، بلکه امید به آینده را نیز در میان جوانان از بین 

می برد.
حمایت از جوانان؛ راه حلی برای کاهش قاچاق سوخت

اگر دولت و نهادهای مسئول از جوانان حمایت کنند، می توانند این 
چرخه معیوب را بشکنند. ایجاد فرصت های شغلی پایدار، تسهیل 
فرآیندهای اداری برای راه اندازی کسب و کارهای کوچک و ارائه 
آموزش های لازم به جوانان، می تواند به کاهش قاچاق ســوخت 
کمک کند. حتی برخی از شاغلان در بخش قاچاق سوخت، اگر 
از حمایت های لازم برخوردار شوند، از این شغل خطرناک دست 

خواهند کشید.
قاچاق سوخت در هرمزگان تنها یک مشکل امنیتی نیست، بلکه 
نشان دهنده بحرانی عمیق تر در زمینه اقتصادی و اجتماعی است. 
برای حل این مشکل، باید به ریشه های آن پرداخت و فرصت های 
شغلی مناسب و حمایت های لازم را برای جوانان فراهم کرد. تنها 
در این صورت است که می توان امیدوار بود نسل آینده هرمزگان، 

آینده ای روشن و ایمن داشته باشد.
امید اســت که مسئولان با درک این بحران، اقدامات لازم را برای 

بهبود وضعیت اقتصادی و اجتماعی جوانان هرمزگان انجام دهند.
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نشانمیدهدکهاســتانهرمزگاندرمسیرتحول
فضایآموزشیوایناســتانبهکارگاهمدرسهسازی

تبدیلشدهاست.
 ســال جاری با امضای دو تفاهم نامه برای ساخت ده مدرسه 
با ۴۵کلاس درس در اســتان آغاز شــد که این امر نوید این را 
می دهد که فضای آموزشــی اســتان هرمزگان طی سال های 
آتی با دگرگونی بزرگی مواجه خواهد شــد و این اســتان از 
نظر محرومیت در زمینه فضای آموزشــی بیرون خواهد آمد. 
 موضوعی که می تواند در زمینه رشــد علمی اســتان نیز باعث 

پیشرفت شود.
 در اواخر سال گذشــته نیز با برگزاری گلریزانی برای ساخت 
فضاهای آموزشی در اســتان، خیران کمک های خوبی در این 
زمینه انجام داده اند و این امر نشــان می دهد  مسئولان استان به 
ویژه استاندار هرمزگان پای کار مدرسه سازی و برطرف نمودن 
نیاز به فضای آموزشی در استان می باشد و با جدیت این امر را 

دنبال می کند.
 استان هرمزگان که پایتخت اقتصادی کشور محسوب می شود، 
دارای صنایع مختلفی است که اگر در سال های گذشته این صنایع 
در راستای مســئولیت اجتماعی خود به بحث ساخت مدرسه 

ورود کرده بودند.
 اکنون اســتان هرمزگان کمبودی در زمینه فضای آموزشــی 
نداشت. اکنون نیز برخی صنایع مستقر در استان به این موضوع 
ورود کرده اند و نیاز اســت دیگر صنایع نیز ساخت مدرسه در 
استان را در برنامه های خود داشــته باشند و به این مهم ورود 
نماینــد تا در آینــده نزدیک دیگر مدرســه تخریبی و کمبود 

فضای آموزشی در سراسر اســتان وجود نداشته باشد. دولت 
چهاردهم نیز بارها تاکید کرده که در زمینه ســاخت مدرسه از 
تمامی ظرفیت ها استفاده خواهد نمود و تاکنون نیز کارهایی که 
صورت گرفته نشــان می دهد که در استان هرمزگان این مهم با 
جدیت دنبال می شــود. اداره کل نوســازی مدارس استان نیز 
 تاکنون توانسته به خوبی مشارکت خیرین مدرسه ساز را جذب

 نماید. 
یکــی از مزیــت های بســیار خوب اســتان هرمــزگان در 
موضوع ســاخت مدارس این اســت که هرمزگان در معماری 
مدارس صاحب ســبک اســت و طــی ســال های اخیر در 
جشــنواره های مختلف معمــاری مدارس اســتان هرمزگان 
 توانسته اســت خوش بدرخشــد و عناوین برتر را از آن خود 

نماید. 
عدالت در توسعه فضای آموزشی

توسعه فضاهای آموزشی در سراسر استان باید براساس عدالت 
صورت پذیرد و ســاخت مدارس در همه شهرها و روستاهای 
اســتان بنا بر نیاز هر منطقه صورت پذیرد. موضوعی که مورد 
تاکید استاندار هرمزگان نیز می باشد. استاندار هرمزگان با اشاره 
به توســعه فضای آموزشــی بعنوان اولویت مورد توجه دولت 
چهاردهم بر رشد متناسب سرانه فضای آموزشی و توزیع عادلانه 

آن در سراسر استان تأکید کرد.
 محمد آشوری تازیانی گفت: در ادامه نهضت ملی مدرسه سازی 
که با تدبیر دکتر پزشــکیان در دولت چهاردهم شــکل گرفته، 
مشــارکت خیرین، ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی در این 
عرصه اقدامی مبارک در هرمزگان اســت که به ســرانه کلاس 
درس و فضای آموزشی اســتان اضافه خواهد کرد. وی افزود: 
ایــن نهضت در هرمزگان با جدیت در حال پیگیری اســت تا 

 مردم شــاهد تحــول ملموس در بخش زیرســاختی آموزش
 باشند.

 اســتاندار هرمزگان با اشــاره به اهمیت مدرسه ســازی در 
توســعه پایدار کشــور گفت: آموزش، رکن اساســی توسعه 
اســت و اگر می خواهیم جامعه ای توانمند، پویــا و آینده نگر 
داشته باشــیم، باید برای آموزش نیروی انسانی از کلاس های 
 درس ابتدایی تا دانشــگاه و آموزش های مهارتی اهمیت قائل

 شویم.
 آشــوری تازیانــی همچنیــن از برنامه ریزی برای ســاخت 
هنرستان های تخصصی در جوار صنایع استان خبر داد و گفت: 
یکی از سیاست های جدی ما ادامه مسیر برای پیوند زدن نظام 
آموزش با نیاز بازار کار اســت که با مشــارکت صنایع بزرگ 
 استان در قالب مسئولیت اجتماعی و با هدف تربیت نیروی ماهر 

دنبال می شود.
 استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: آنچه در حال وقوع است، نه 
یک پروژه عمرانی ساده، بلکه یک حرکت ملی برای بازتعریف 
جایگاه آموزش در توســعه کشور اســت که با همراهی مردم، 
خیرین و بنگاه ها، مدرسه ســازی در هرمزگان به یک نهضت 

واقعی تبدیل شده است. 
اقدامات ارزنده نوسازی مدارس در هرمزگان

اداره کل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس هرمزگان در سال 
گذشــته اقدامات بســیار خوبی در زمینه های مختلف انجام 
داده است. در سال گذشته این اداره کل در زمینه جذب مشارکت 
خیرین مدرسه ساز رشد بسیار خیره کننده ای داشته است به نحوی 
که حتی در شــش ماهه نخست سال گذشته این اداره توانست 

بیــش از تعهد خود که ۹۰۰میلیارد تومان بود را جذب نماید و 
تا پایان آذر ماه دو برابر تعهد خود در زمینه مشــارکت خیرین 
را به ثمر برســاند و تا پایان سال روند جذب مشارکت خیرین 

ادامه داشت. 
خیرین مدرسه ساز یکی از مهمترین ظرفیت های استان هرمزگان 
می باشــد که تاکنون نیز از این ظرفیت به خوبی استفاده شده و 
باید این روند ادامه و مورد حمایت مسئولان استانی قرار بگیرد. 
نوســازی مدارس در شــهرهای مختلف استان تلاش نموده تا 
ســرانه آموزشی را به سرانه کشــوری برساند که در شهرهایی 
مانند جاسک حتی ســرانه از کشــوری نیز بالاتر رفته است. 
در شــهر بندرعباس که از کمبود شــدید فضای آموزشی رنج 
می برد، در ســال گذشــته نزدیک به بیســت فضای آموزشی 
دوازده تا هجده کلاسه در دســت اقدام برای ساخت می باشد 
 که با ســاخت این مدارس تحول خوبی در این شــهر نیز رخ 

خواهد داد. 
نکته مهم این اســت که برای اینکه این مهم محقق شود باید از 
روند مدرسه ســازی که اکنون شکل گرفته است حمایت شود و 
همانطور که اکنون اســتاندار هرمزگان نیز در زمینه تحقق رفع 
کمبود فضاهای آموزشــی حمایت های خوبی انجام داده است، 
نیاز اســت صنایع و بنگاه های اقتصادی اســتان نیز پای کار 
مدرســه ســازی آمده تا کمبودهایی که در این زمینه در سطح 
اســتان وجود دارد از بین رفته و عدالت در فضای آموزشی در 
سراسر استان برقرار شود و دانش آموزان در آرامش و امنیت به 
 تحصیل بپردازند و دیگر شاهد وجود مدارس تخریبی در سطح

 استان نباشیم. 

هرمزگانمتحولمیشود
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تعاملحداکثریبرایمقابلهباصیدغیرمجازتعاملحداکثریبرایمقابلهباصیدغیرمجاز
گــروهخبــر//دردیــدارفرماندار
شیلات مدیرکل با جاسک شهرستان
شــیلات کل اداره در هرمــزگان
تعامل و افزایــی هــم بر هرمزگان
حداکثریبرایمقابلهباصیدغیرمجاز

تاکیدشد.
به گــزارش خبرنــگار دریــا ، مدیرکل 
شــیلات هرمزگان در این دیدار با اشاره 
 به اینکه شهرستان جاسک با بهره مندی از
 ظرفیت های صید و صیادی، دسترســی 
این شهرســتان به آبهای عمــان و آبهای 
آزاد، نقــش مهــم در  تامین مــواد اولیه 
 کارخانجــات تــن ماهــی و صیــد در 

آب های دور، ظرفیت و اســتعداد بالا در  
تکثیر و تولید میگوی پرورشــی، ظرفیت 
در پــرورش ماهی در قفــس نقش مهمی 
در  رونــق اقتصادی، تولید ، اشــتغال و 
 معیشــت مردم این شهرستان از طریق این 

فعالیت های شیلاتی دارد.
مســعود بارانی در ادامه تحقق شعار سال 
 و منویات مقام معظــم رهبری را یکی از 
اولویت های مهم شــیلات اســتان خواند 
و تصریح کــرد: با تعامل بــا فرمانداری 
شهرستان جاسک امید داریم شاهد تحقق 
بخشی به بسته های سرمایه گذاری شیلاتی 
با توجه به شعار ســال در این شهرستان 

باشیم.
وی همچنین در ادامه از اســتقرار ســازه 
های زیســتگاه های مصنوعی در آبهای 
شهرســتان جاســک در آینده ای نزدیک 
بــا همــکاری فرمانــداری شهرســتان 
 جاســک خبر داد و افزود:  اســتقرار این
 ســازه های زیســتگاه مصنوعی در آب 
های شهرستان جاسک برای اولین بار در 
 تاریخ صید و صیادی شهرســتان جاسک 

صورت می گیرد.
در ادامه فرماندار شهرستان جاسک ضمن 
 تشــکر از اقدامات شــیلات هرمزگان در 
حوزه های صید و صیادی و آبزی پروری 

گفت:در راستای تحقق شعار سال حداکثر 
اســتفاده از ظرفیت های شیلاتی استان را 
با جذب ســرمایه گــذار توانمند و بومی، 
حمایت از صید اصولی و پایدار و ارتقای 

تولیدات شیلاتی نمائیم.
احمــد جمال الدینی در ادامه با شــاره به 
اینکه احداث و استقرار سازه های زیستگاه 
مصنوعی گامی مهم و تاثیر گذار از شیلات 
هرمزگان در راستای رضایت مندی جامعه 
صیادی و صید اصولی و پایدار است گفت: 
استقرار این سازه می تواند علاوه بر تاثیر 
مثبت در صید و صیادی  نقش بسزایی حتی 

در ممانعت از صید غیر مجاز داشته باشد.

تشکیل پرونده قضایی قبرستان جاسک
گــروهخبر//رئیــسادارهحقوقــیوثبتی
اوقافوامورخیریــههرمزگانگفت: ادارهکل
تشکیل جاســک قبرســتان قضایی پرونده

شدهاست.
به گــزارش روابط عمومی اوقاف هرمزگان،حســین 
غله بانی افزود: قبرســتان جاسک که ضلع شرقی و 
شمالی آن مورد تصرف واقع شده است، مورد بازدید 
میدانی قرار گرفت و با پیگیری از طریق دادستان  این 

شهرستان و اداره ثبت اسناد مذاکراتی صورت پذیرفت 
و طــرح دعوی از طریق ایــن اداره کل ثبت و مورد 
پیگیری قرار گرفته است. در همین زمینه دادستان این 
شهر گفت: در صورتی که اشخاص حقیقی و حقوقی 
دخالتی در تعرض و تخریب قبرستان داشته باشند، به 

صورت قاطعانه برخورد خواهد شد.
پارسانیا خاطر نشان ساخت: پرونده در حال رسیدگی 
می باشد و تا حصول نتیجه از ایراد حواشی پرهیز شود.

آمادگی ادارات پست و محیط زیست برای بازگرداندن خاک های هرمز 
گروهخبر//علینقیزادهمدیرکلپستهرمزگان
گفت:گردشــگرانیکهازخاکهایرنگیهرمزبه
یادگاربردهاندمیتوانند،خاکهاراباکمترینهزینه
پستیبهادارهکلحفاظتمحیطزیستهرمزگان

ارسالکنند.
حبییب مسیحی مدیر کل حفاظت محیط زیست هرمزگان 
هم گفت: کارشناسان این اداره کل آماده اند پس از دریافت 
این خاک ها از ماموران پســت و یا حضوری، آن را به 

مکان اصلی خود بازگردانند.
ایــن دو تصمیم جدید پس از پویش مردمی تلاش برای 
بازگردانــدن خاک های رنگی جزیره هرمز در اســتان 

هرمزگان اجرا شد.

اواخــر تعطیــلات نــوروز تصاویــری از برداشــت 
خاک های رنگی و به ویژه نقره ایی از ســوی مسافران 
در فضــای مجــازی پــر بیننده شــد که پــس از آن 
 علاقمنــدان به طبیعــت از آنان خواســتند خاک ها را

 بازگردانند.
بحث در این باره همچنان در فضای مجازی و شبکه های 

اجتماعی پر طرفدار است.
جزیره هرمز با ۴۷ کیلومتر مربع مساحت و هفت هزار نفر 
جمعیت در خلیج فارس به بهشت زمین شناسان معروف 
است.در تعطیلات نوروز ۱۴۰۴ روزانه ۱۲ هزار گردشگر 

به این جزیره سفر کردند.
بــه گــزارش خبرگزاری صــدا و ســیما مرکز خلیج 

 فارس؛خاک هــای رنگی به ویژه در ســاحل ســرخ و
 نقره ایی، از جذابیت های طبیعی جزیره هرمز است.
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نرخ بیکاری ۷.۸ درصد شد
 گروه اقتصادی // در زمســتان ۱۴۰۳، ۷.۸ درصد از جمعیت 
فعال )شــاغل و بیکار(، بیکار بوده اند که این شاخص، نسبت به 
فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۲(، ۰.۸ درصد کاهش یافته 
است. بر اساس نتایج طرح آمارگیری نیروی کار زمستان ۱۴۰۳ 
و بررســی نرخ بیکاری افراد ۱۵ ســاله و بیش تر از سوی مرکز 
آمار ایران، ۷.۸ درصد از جمعیت فعال )شــاغل و بیکار(، بیکار 
بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن است که 
این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۲(، 
۰.۸ درصد کاهش یافته است.در زمستان ۱۴۰۳، به میزان ۴۰.۱ 
درصد جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات 
نرخ مشــارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت به 
فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۲( ۰.۷ کاهش یافته است.

جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشتر در این فصل ۲۴ میلیون و ۲۹۵ 
هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل تقریباً ۱۰۲ هزار 
نفر افزایش داشته است. همچنین جمعیت غیرفعال از نظر اقتصادی 
)اعم از افــراد محصل، خانه دار، دارای درآمــد بدون کار مانند 
بازنشســتگان و …( ۳۹ میلیون و ۲۸۷ هزار نفر بوده که نسبت 
به فصل مشابه سال قبل تقریباً ۹۱۳ هزار نفر افزایش داشته است. 
بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان می دهد که در 
زمســتان ۱۴۰۳، بخش خدمات با ۵۳.۷ درصد بیش ترین سهم 
اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی بخش های 
صنعت با ۳۳.۵ درصد و کشاورزی با ۱۲.۷ درصد قرار دارند.نرخ 
بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله حاکی از آن است که ۲۱.۰ درصد 
از فعالان این گروه سنی در زمستان ۱۴۰۳ بیکار بوده اند. بررسی 
تغییرات فصلی نرخ بیکاری این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت 
به فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۲( ۱.۵ درصد کاهش 
یافته است.بررسی نرخ بیکاری گروه سنی ۱۸ تا ۳۵ ساله نیز نشان 
می دهد که در زمستان ۱۴۰۳، ۱۴.۸ درصد از جمعیت فعال این 
گروه سنی بیکار بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی نرخ 
بیکاری این افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به زمستان ۱۴۰۲، 
به میزان ۰.۹ درصد کاهش یافته است.بررسی سهم جمعیت دارای 
اشتغال ناقص جمعیت ۱۵ ســاله و بیش تر نشان می دهد که در 
زمســتان ۱۴۰۳، ۷.۷ درصد جمعیت شاغل، به دلایل اقتصادی 
)فصل غیرکاری، رکود کاری، پیدا نکردن کار با ســاعت بیش تر 
و…( کم تر از ۴۴ ســاعت  در هفته کار کرده و آماده برای انجام 
کار اضافی بوده اند.به گزارش  مهر، این در حالی اســت که ۳۷.۵ 
درصد از شاغلین ۱۵ ساله و بیش تر، بیش از ۴۹ ساعت در هفته 

کار کرده اند.

اقتصادی

خبـر

گروهاقتصادی//معــاوناولرئیسجمهورگفت:نقش
فولاددرتوســعهصنعتبینظیربودهویکیازپایههای
اصلیصنعتکشوراست؛مابایدبهسمتتولیدفولادهای

متنوعوخاصبرویمتادراینحوزهبینیازشویم.
به گزارش روابط عمومی فــولاد هرمزگان؛  محمدرضا عارف 
در آئین افتتاح طرح های فولادی استان خراسان رضوی با بیان 
اینکه متاســفانه ناترازی انرژی در سال گذشته خصوصا برای 
صنعت فولاد بسیار آزاردهنده بوده است، گفت: امیدواریم که با 
تلاش های صورت گرفته امسال این مشکل حل شده و یا کاهش 
یابد. ما لزوما باید به ســمت تولید برویم، اما بازار ما تنها بازار 
داخل نخواهد بود؛ بلکه باید بازار سیصد میلیون نفری را که در 

حوزه تمدنی ایران قرار دارند را در نظر داشته باشیم.
وی با تقبیح خام فروشــی خصوصاً در حوزه نفت، گاز و مواد 
معدنی گفت: چنانکه در حوزه تولید فولاد به ظرفیت تولید ۴۸ 
میلیون تن فولاد رسیده ایم، با جلوگیری از خام فروشی می توانیم 

در سایر حوزه ها نیز به جایگاه قابل قبولی دست یابیم.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: امروز ظرفیت تولید فولاد 
در کشــور قابل توجه اســت؛ البته محدودیت ها و تحریم های 
خشن دشمنان نتوانست به راه درست ما خدشه وارد کند. اگرچه 

سرعتمان گرفته شد. از این رو اکنون باید با اتخاذ سیاست های 
مناسب در بخش صنعت و معدن، تولید فولادهای متنوع و خاص 

را هم مدنظر قرار دهیم تا در این حوزه بی نیاز شویم.
عارف در پایان با بیان این که نیروی انسانی توانا، علاوه بر این 
که خودش سرمایه است، می تواند سرمایه جذب کند، گفت: در 
سرمایه گذاری روی منابع موجود در کشور موفق نبوده ایم اما از 
روز نخست امسال و با تاکیدات مقام معظم رهبری کار خود را 

شروع کرده ایم.

معاوناولرئیسجمهورتاکیدکرد

لزوم توجه به تولید فولادهای کمیاب و خاص

 
بحران مسکن در بندرعباس؛چالش ها و راه حل های پیش رو

یادداشت

شــهر بندرعباس، به عنوان یکی از مهم ترین شــهرهای جنوبی ایران و 
مرکز اســتان هرمزگان، به دلیل موقعیت استراتژیک خود به عنوان یک 
شهر مهاجرپذیر شناخته می شود. این شهر با جذب نیروی کار از مناطق 
مختلف کشور، به یکی از قطب های اقتصادی و تجاری ایران تبدیل شده 
اســت. اما در کنار این رشد اقتصادی، مشــکلات اجتماعی و معیشتی 
 بسیاری نیز در این شــهر به وجود آمده است که یکی از مهم ترین آن ها 

بحران مسکن است. 
افزایــش سرســام آور قیمت مســکن و اجاره بها، عدم نظــارت کافی 
در ایــن حوزه، و نقش مافیای مســکن و دلالان املاک، باعث شــده 
اســت که بســیاری از مردم، به ویژه جوانان، از داشتن خانه ای مناسب 
محروم شــوند. این مشــکل نــه تنها بر کیفیــت زندگی مــردم تأثیر 
 منفی گذاشــته، بلکه بر نــرخ ازدواج و فرزندآوری نیز تأثیر مســتقیم

 داشته است.
وضعیت فعلی بازار مسکن در بندرعباس

در ســال های اخیر، قیمت مســکن در بندرعباس به طور بی ســابقه ای 
افزایش یافته اســت. این افزایش قیمت نه تنها در مورد خرید مســکن، 
بلکه در مورد اجاره بها نیز مشهود اســت. بسیاری از خانواده ها مجبور 
هســتند بخش عمده ای از درآمد خود را صرف اجاره بها کنند، به طوری 
که دیگر توانایی پس انداز یا ســرمایه گذاری بــرای آینده را ندارند. این 
وضعیت به ویژه برای جوانانی که قصد ازدواج و تشــکیل خانواده دارند، 
بسیار دشــوار است. بسیاری از آن ها حتی از فکر خرید خانه نیز ناامید 
 شــده اند و تنها به دنبال یافتــن خانه ای برای اجاره با قیمتی مناســب

 هستند.
نقش دلالان و مافیای مسکن

یکی از عوامل اصلی افزایش قیمت مســکن در بندرعباس، نقش دلالان 
و مشــاوران املاک است. این افراد با سوءاستفاده از شرایط بازار و عدم 
نظارت کافی، قیمت ها را به طور مصنوعی افزایش می دهند. در بسیاری 
از موارد، دلالان با خرید خانه ها و نگهداری آن ها به امید افزایش قیمت، 
باعث ایجاد حباب در بازار مسکن شده اند. این حباب قیمتی نه تنها به نفع 
دلالان است، بلکه به ضرر مردم عادی تمام می شود که توانایی خرید یا 

اجاره خانه های گران قیمت را ندارند.
تأثیر بحران مسکن بر ازدواج و فرزندآوری

بحــران مســکن در بندرعبــاس تأثیر مســتقیمی بر نــرخ ازدواج و 
فرزندآوری داشــته است. بســیاری از جوانان به دلیل عدم توانایی در 
خرید یا اجاره خانــه، از ازدواج منصرف می شــوند. حتی آن هایی که 
ازدواج می کنند، به دلیل فشــار مالی ناشی از اجاره بهای بالا، تمایلی به 
فرزندآوری ندارند. این مســئله نه تنها بر ساختار خانواده ها تأثیر منفی 
 می گذارد، بلکــه در بلندمدت می تواند به کاهش جمعیت و پیری جامعه 

منجر شود.
طرح های ملی مسکن و عدم تحقق وعده ها

در سال های اخیر، دولت با اجرای طرح هایی مانند »نهضت ملی مسکن« 
ســعی کرده است تا بخشی از مشکل مسکن را حل کند. با این حال، در 
بندرعباس، این طرح ها به طور کامل اجرا نشــده اند. به عنوان مثال، پس 

از گذشــت بیش از سه سال از آغاز طرح نهضت ملی مسکن در کشور، 
سرنوشــت ۱۵ هزار واحد مســکنی که قرار بود در بلوار شهید رجایی 
ساخته شــود، همچنان نامشخص است. اگر این واحدها به موقع ساخته 
و به متقاضیان واگذار شــده بودند، امروز شاهد چنین بحران مسکنی در 

بندرعباس نبودیم.
ضرورت پیگیری ساخت واحدهای مسکن ملی

با توجه به وضعیت فعلی، ضروری اســت که مســئولان و متولیان امر، 
اولویت اول خود را پیگیری و احداث این ۱۵ هزار واحد مسکن ملی قرار 
دهند. این اقدام نه تنها می تواند بخشی از مشکل مسکن در بندرعباس را 
حل کند، بلکه می تواند به کاهش فشار مالی بر دوش خانواده ها و بهبود 
شرایط زندگی آن ها کمک کند. همچنین، ساخت این واحدها می تواند به 
کاهش نقش دلالان و مافیای مسکن در بازار کمک کند و قیمت ها را به 

سطح معقول تری بازگرداند.
نقش خیرین در حل بحران مسکن

در شــرایطی که دولت و نهادهای مسئول نتوانســته اند به طور کامل به 
وعده های خود عمل کنند، نقش خیرین و ســازمان های مردمی در حل 
بحران مسکن بسیار مهم است. در بندرعباس، نیاز است که مجمع خیرین 
مسکن ساز به یاری محرومان بشــتابند. این خیرین می توانند با ساخت 
خانه های ارزان قیمت یا ارائه وام های کم بهره به خانواده های کم درآمد، به 
آن ها کمک کنند تا صاحب خانه شوند یا حداقل در خانه های اجاره ای با 

قیمت مناسب ساکن شوند.
 همکاری خیرین با مراکز نیکوکاری

خیرین می توانند با همکاری مراکز نیکوکاری و خیریه ها، برنامه هایی را 
بــرای کمک به خانواده های نیازمند طراحی کنند. این برنامه ها می توانند 
شامل ســاخت مســکن اجتماعی، ارائه کمک های مالی برای پرداخت 
اجاره بها، یا حتی ارائه مشاوره های حقوقی و مالی به خانواده هایی باشد 
که در معرض خطر از دست دادن خانه های خود هستند. این اقدامات نه 
تنها به بهبود شــرایط زندگی مردم کمک می کند، بلکه می تواند به کاهش 

نابرابری های اجتماعی نیز کمک کند.
بحران مســکن در بندرعباس یکی از مهم ترین مشــکلات اجتماعی و 
اقتصادی این شهر اســت. افزایش سرسام آور قیمت مسکن و اجاره بها، 
عــدم نظارت کافــی در این حــوزه و نقش مافیای مســکن و دلالان 
املاک، باعث شــده است که بسیاری از مردم، به ویژه جوانان، از داشتن 
خانه ای مناســب محروم شــوند. این مشــکل نه تنها بر کیفیت زندگی 
 مردم تأثیر منفی گذاشــته، بلکه بر نــرخ ازدواج و فرزندآوری نیز تأثیر

 مستقیم داشته است.
برای حــل این بحران، ضروری اســت که دولت و نهادهای مســئول، 
طرح های ملی مسکن را با جدیت بیشــتری پیگیری کنند و واحدهای 
مسکنی که وعده داده شــده است، به موقع ساخته و به متقاضیان واگذار 
شود. همچنین، نقش خیرین و سازمان های مردمی در این زمینه بسیار مهم 
است. خیرین می توانند با ساخت خانه های ارزان قیمت و ارائه کمک های 
مالی به خانواده های کم درآمد، به بهبود شرایط زندگی آن ها کمک کنند. 
تنها با همکاری دولت، خیرین و مردم است که می توان امیدوار بود بحران 
مسکن در بندرعباس فروکش کند و آینده ای بهتر برای ساکنان این شهر 

رقم بخورد.
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گروهاقتصــادی//وزیرصنعــت،معدنو
تجارتگفت:خوشــبختانهفولادایراندر
جایگاهدهــمجهانقــرارداردکهاگربه
تولید ظرفیت کنیم، نگاه گذشته سالهای
ایرانبیشاز۲میلیــونتننبوداماامروز،

پسازانقلابشکوهمنداسلامی،بابیشاز
۴۸میلیونتنظرفیتدرجایگاهدهمدنیا

قراردارد.
به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان؛ ســید 
محمد اتابک که به همراه محمدرضا عارف معاون 
اول رئیس جمهور به اســتان خراســان رضوی 
برای افتتاح طرح های فولادی ســفر کرده بود، به 
نامگذاری امســال مبنی بر »سرمایه گذاری برای 
تولید« اشاره و بیان کرد: تولید، یکی از مولفه های 
اصلی و ارکان اساسی اقتصاد است و مکمل شعار 
ســال گذشته اســت، تولید از هر لحاظ، یکی از 

مولفه های رشد اقتصادی در کشور است که هیچ 
عارضه ای جز ارتقا برای اقتصاد ندارد و به همین 
دلیل است که در این سال های متوالی، تأکید مقام 
معظم رهبــری بر تولید اینقدر زیاد بوده اســت، 
 امیدواریم ما قابلیت این را داشته باشیم که این کار را

 انجام دهیم.
اتابک اظهار کرد: بــرای عملیاتی کردن این مهم، 
حتمــاً باید با رفــع موانع و ایجــاد امنیت برای 
از سرمایه گذاری  مانع زدایی  از  ســرمایه گذاری، 
توسط خود ما شروع شود. امیدواریم این شرایط 
در کشور به وجود بیاید که سرمایه گذاران بتوانند به 

راحتی در سایر رشته فعالیت های کشور کارشان 
را ادامه بدهند.

وی، یکی از مهم ترین اقدامات برای بخش تولید را 
تامین زیرساخت های لازم ذکر و بیان کرد: پارسال 
در صنعت فولاد دچار خسران و عدم النفع بسیار 
زیادی شــدیم، امیدواریم امسال شاهد این باشیم 
که در وزارت نیرو و بخش هایی که متولی انرژی 
کشور هستند، این نکته را در نظر داشته باشند که 
صنعت فولاد ســه هزار مگاوات برق را در داخل 
شــبکه آورده، لذا آن وزارتخانه هم به تعهداتشان 

عمل کنند.

وزیر صنعــت، معدن و تجــارت گفت: صنعت 
فولاد کشــور در سال های گذشــته با راندمانی 
بیشــتر از راندمان دنیا تولید داشــت به طوری 
که میانگین تولید این صنعــت از میانگین تولید 
صنعــت دنیا کــه ۷۷ درصد بــود، بالاتر تولید 
می کرد اما راندمان تولیــد صنعت فولاد ایران در 
ســال گذشته به ۶۱ درصد رســید که این میزان، 
 قابلیت پرداخت صنعت ســرمایه بری مثل فولاد

 را محدود می کند.
وی از معاون اول رئیس جمهور درخواســت کرد 
که به برق صنعت فولاد توجه ویژه شــود تا بتوان 
این صنعت را از این شرایط در سال جاری خارج 
کرد و به یمن اقداماتی که انجام می شود، با توسعه 
نیروگاه ها بتوان بــرق مورد نیاز صنعت فولاد را 

تامین کرد.

ظرفیتتولیدفولادبه۴۸میلیونتنرسیدهاست

تهدید بیشتر جان کارگران با حذف یک تبصره
گروهاقتصادی//رئیسانجمنایمنیوبهداشتکار
بابیاناینکهکشــورمابهلحاظاستانداردمشاغل
معدنی،دررتبههایپاییندنیاقراردارد،گفت:حذف
»تاییدصلاحیتایمنی«جــانکارگرانمعدنیرا

بیشترتهدیدمیکند.
سال گذشــته فقط ۱۲ حادثه معدنی در نیم سال نخست 
در کشــور اتفاق افتاد که منجر به فوت بیش از ۴۴ نفر از 
کارگران معدنی شد. عدم رعایت بهداشت کار و ایمنی در 
این بخش از فعالیت ها، یکــی از علل وقوع آنها بوده که 
فقدان نظارت کافــی بر فعالیت معدنی در نهایت حوادث 

زیادی در کشور رقم زده است.
۱۷ فروردین امسال هنوز شادی عید به کام ننشسته حادثه 
معدن آذربایجان غربی )مهاباد( منتشر شد. هنوز این خبر 
هضم نشده بود که به موازات چند ساعت بعد یعنی در ۱۸ 
فروردین خبر حادثه معدنی دیگر در استان سمنان منتشر 
شد. محل حادثه شهرســتان دامغان بود که ۱۲ شهریور 

۱۴۰۲ نیز یک حادثه معدنی را تجربه کرده بود.
معادن ذغال سنگ کشــور از سوی وزارت تعاون، کار و 
 رفاه اجتماعی مدیریت می شود و در تملک این وزارتخانه
 اســت. کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران در 
بیانیه ای خواستار پاسخگویی مســئولان مربوطه شد و 
با تاکید بر اینکه »باز هم معــدن، کارگران را قبض روح 
کرد. نهادهای مسئول وزارت کار، صنعت، معدن و تجارت، 
کشــور و… پیام تسلیت بس اســت؛ پاسخگو باشید« 
خواســتار پیگیری موضوع »لغو شــرط داشتن گواهی 
صلاحیت ایمنی پیمانکاران در مناقصات« شد. مصوبه ای 
که در اولین جلسه هیئت وزیران دولت را به تصویب رسید 
)مصوبه به شماره ۷۴۳۶۶، به تاریخ ۱۲ مرداد ۱۴۰۳( و با 
امضای معاون اول رئیس جمهور بخشنامه می شود. در این 
راستا از مجلس خواسته شده تا نسبت به این مصوبه ورود 
کرده و موضوع ایمنی کار برای کارگران را به شکل جدی 

پیگیری کند.
اهمیت دستمزد کارگران معدن

میلاد فزونی، رئیس انجمن ایمنی و بهداشت کار استان تهران 
و عضو هیئت مدیره کانون سراسری حفاظت فنی و بهداشت 
کار در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص چگونگی رخداد 
این حوادث گفت: متأسفانه کار در معادن از زمانی که ذغال 
سنگ کشــف و بهره برداری از معادن آغاز شد یکی از 
مشاغل ســخت و زیان آوری بود که یک فرد می توانسته 
در آن مشغول شــود.وی افزود: تدابیر خیلی شدیدی در 
این معادن دیده نشــده که مصداق بارز این موضوع را در 
کشور خودمان شاهد هستیم.وی ادامه داد: به عنوان فعال در 
حوزه HSC نخستین موضوعی که باید پیگیری کنیم میزان 
درآمد کارگران معادن است. امروز افرادی که در معادن در 
حال فعالیت هستند چقدر درآمد دارند؟ افرادی که در سایر 
حرفه ها و در محل های بهتری مشغول هستند چه حقوقی 

دریافت می کنند؟
ایــن عضو هیئت مدیره کانون سراســری حفاظت فنی و 
بهداشت کار با بیان این پرسش که کارگران معدن در کشور 

چه تعدادی هســتند، یادآور شد: جمعیت شاغلان معادن 
کشــور حدود ۲۵ هزار نفر بوده و متولیان امر به راحتی 
می توانند برای کارگران شاغل این جامعه در تعیین حقوق و 

دستمزد، یک تبصره جداگانه قائل شوند.
حذف تأیید صلاحیت ایمنی برای پیمانکاران

رئیــس انجمن ایمنی و بهداشــت کار اســتان تهران در 
ادامه موضوع، اهمیت تأمیــن رضایت کارگران و امنیت 
 شــغلی را مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: موضوع دوم، 
سیاست گذاری های قانونی است. در کشور قانونی به نام 
صلاحیت ایمنی امور پیمانکاری داشــتیم؛ به این ترتیب 
کسانی که قرار بود در مناقصه شرکت کنند باید صلاحیت 
ایمنی آنها با ارائه اســناد اثبات می شد. متأسفانه از سال 
گذشته تبصره آن حذف شد. یعنی یک پیمانکار بدون اینکه 
صلاحیت وی در حوزه کار تخصصی معدن بررسی شود 

خیلی راحت می تواند در مناقصه برنده شود.
فزونی گفت: این امر با قانون کشور منافات داشته و همچنان 
در قانون کار وجود دارد. اما وقتی از بند مناقصه برداشته 
شــود الزام اجرایی آن هم حذف می شود. در واقع یکی از 
مهمترین پاشنه آشیل هایی که می توانست تمامی شرکت ها 
و پیمان کاران را بــه اجرای دقیق آموزش ها مکلف کند 
این تبصره بود یعنی اصل تأیید ســطح صلاحیت ایمنی 

پیمانکاران.
وی ادامــه داد: از الزامات دیگری که برای معادن می تواند 
ایمنی ایجاد کند شناســایی خطرات و ارزیابی ریســک 
است. یکی از پیشنهادهای کانون سراسری حفاظت فنی 
و بهداشــت کار این است که تمامی معادن باید شناسایی 
خطرات و ارزیابی ریســک خود را الزاماً به شکل برون 
سپاری انجام دهند نه از سوی خود پیمانکار.این کارشناس 
حوزه HSC ادامه داد: قرار بود این مسئله در معادن مشهد 
اجرا شود ولی همچنان مسکوت مانده و به جایی نرسیده 
است. بنابراین، اگر یک سری از قوانین تغییر کند می تواند 

بسیار کمک کننده باشد.
خطراتی که کارگران معادن را تهدید می کند

عضو هیئت مدیره کانون سراسری حفاظت فنی و بهداشت 
در ادامه ســخنان خود تاکید کرد: کار معادن با چند دسته 
خطر مواجه است. یکی از مهم ترین خطراتی که ممکن است 
معادن با آن مواجه باشند خطر فروریزش معادن هستند، 
گازهای خطرناکی مثل متان، دی اکســید کربن از دیگر 
خطرات بوده که گرد و غبار معدنی، حوادث ماشین آلات، 
شرایط کاری سخت را هم باید به آن اضافه کرد.وی اظهار 
کرد: می توان برای هر دسته از این چالش ها تدابیر مؤثری 
پیش بینی و ایجاد کرد. در حال حاضر تمام دنیا به سمت 
فناوری های نوین برای حفظ ســلامت و ایمنی کارگران 

معادن خود رفته اند.
فزونی یادآور شــد: جلیقه نجات موجود فعلی در کشور 
دارای وزن بســیار بالایی است که اســتفاده از آن برای 

کارگران بسیار خسته کننده و آزاردهنده است.
وی با اشاره به شــرکت های دانش بنیان فعال در کشور 
 تصریــح کرد: چــرا از ظرفیت این حجم شــرکت های 

دانش بنیان برای طراحی جلیقه نجات متناسب و سبک تر 
استفاده نمی شود. اگر فراخوانی داده شود اطلاعات خوبی 
از میزان همکاری و کارهایی که انجام شده به دست می آید.

عضو هیئت مدیره کانون سراسری حفاظت فنی و بهداشت 
کار به پیشنهاد دوم پرداخت و گفت: بهره گیری از هوش 
مصنوعی راهکار مؤثر دیگر است. در حال حاضر تقریباً 
بین ۱۰ تا ۲۰ درصد سازمان های بزرگ دنیا در کشورهای 
مختلف به استفاده کاربردی از هوش مصنوعی در کار خود 
رسیده اند. این موضوع در شروع بوده و ما هم می توانیم در 
فرصت مناسب فعلی به این سو حرکت کنیم.وی اضافه کرد: 
در این راســتا کارگروهی در انجمن ایمنی و بهداشت کار 
تشکیل شده که با همکاری انجمن های ایمنی و بهداشتی 
و نیــز هوش مصنوعی، حتی نمایندگانی از کشــورهای 
مختلف از حوزه خلیج فارس تــا اروپا در کنار هم یک 
سری مطالعات و تحقیقاتی انجام داده اند. در واقع توانسته ایم 

هوش مصنوعی را در HSC کاربردی کنیم.
وی با بیان اینکه نزدیک به ۳۵ الگوریتم در هوش مصنوعی 
وجود دارد که می تواند ارائه خدمات کند، اظهار کرد: با نصب 
دوربینی در معدن می توان تمام خطرات را آنالیز، پیش بینی 
و پیشگیری کرد حتی در مدیریت بحران به ما کمک می کند.

فزونی یادآور شد: جان انسان مطرح است و خطراتی که 
بــرای آن وجود دارد اما این امر نیاز به تأمین اعتبار دارد. 
این موضوع باید تبدیل به یک پلتفرم و برنامه ای اختصاصی 
برای معدن شود. سوق پیدا کردن به این سو امری الزامی 
است. در این صورت می توانیم معادن را بهبود داده و رشد 
دهیم. همچنین تمام نیروی انســانی که ثروت یک کشور 

محسوب می شود را به لحاظ ایمنی حفظ کنیم.
رئیس انجمن ایمنی و بهداشــت کار استان تهران با بیان 
اینکه اگر روند ســنتی ادامه پیدا کند خیلی نمی گذرد که 
همین معادن فعلی را هم از دســت می دهیم، عنوان کرد: 
فرونشست ها به حدی در حال زیاد شدن، است که به جز 
حفظ نیروی انسانی که مهم ترین سرمایه هر کشوری است 

خطر از دست دادن خود معادن نیز مطرح می شود.
آماری از جان باختگان معدنی وجود ندارد

عضو هیئت مدیره کانون سراسری حفاظت فنی و بهداشت 
کار درباره تلفات معدنی کشــور گفت: بیشتر از مرگ و 
میرهای ناشی از حوادث معدنی، بیماری های شغلی است 
که سلامت کارگران این حرفه را تهدید می کند و متأسفانه 
این فوتی ها معمولاً به عنوان آمار مربوط به جان باختگان 
معدنی ثبت نمی شود. قسمت عظیمی از حوادث معدنی ما 
نمود بیماری های شغلی افراد پس از بازنشسته شدن است.
فزونی درباره ضرورت به روز رسانی استانداردها در حوزه 
بهداشت کاری و ایمنی نیروی انسانی تاکید کرد: کشور ما 
به لحاظ استاندارد مشاغل معدنی، در رتبه های پایین دنیا 
قرار دارد و در این راستا نیاز است نگرش ها تغییر کند و در 

قوانین موجود بازنگری شود.
به گزارش  مهر، رئیس انجمن ایمنی و بهداشت کار استان 
تهران تاکید کرد: در خصوص HSC نگاه به جامعه کارگری 

باید نگاه حمایت گونه باشد.

گروهاقتصادی//مدیرعاملسازمانتأمین
اجتماعیگفت:معوقاتمتناسبســازی
مربوطبههفتماههاولســال۱۴۰۳پس
شده پرداخت علیالحســاب کســر از
درســهماههاولســالگذشــته،طی
روزهــای۲۳و۲۴فروردینماهپرداخت

خواهدشد.
مصطفی ســالاری در پایان جلسه هم اندیشی 
بــا اعضای هیئت مدیره کانــون عالی کارگران 
بازنشسته و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی 
کشور، با اشاره به برگزاری جلسات کارشناسی 
متعدد و طولانی مدت طــی دو روز با اعضای 

کانون، گفت: به منظور تصمیم گیری درباره میزان 
افزایش حقوق بازنشستگان در سال ۱۴۰۴، طی 
چند روز گذشته جلسات کارشناسی با مسئولان 
کانون عالی بازنشســتگان برگــزار و مباحث 
مختلفــی درباره افزایش حقوق بازنشســتگان 
و همچنین خدمات دیگری که ســازمان تأمین 
اجتماعی به این جامعه ارائه می کند، مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و در نهایت تصمیم گیری شد.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت: افزایش 
حقوق پایه بازنشستگان تامین اجتماعی مطابق 
مصوبه شــورای عالی کار انجام می شود، به این 
منظور، تصمیمات اخذ شده در این جلسات پس 

از تأییــد و تصویب هیئت مدیره و هیئت امنای 
سازمان تأمین اجتماعی، به هیئت وزیران ارسال 
خواهد شــد و پس از تصویــب هیئت وزیران، 

اجرایی و احکام آن صادر خواهد شد.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه 
در این جلسات مقرر شــد افزایش حقوق پایه 
بازنشستگان طبق مصوبه شورای عالی کار انجام 
شود، افزود: بر اســاس تصمیمات گرفته شده، 
بن معیشت بازنشستگان با ۵۰ درصد افزایش، 
به۶۰۰ هــزار تومان می رســد. همچنین حق 
عائله مندی نیز با ۵۰ درصد افزایش به دو میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومان خواهد رسید. حق اولاد نیز 

با ۱۰۰درصد افزایش، یک میلیون و ۷۱۹ هزار 
تومان )به ازای هر فرزند( است.

ســالاری همچنین از افزایــش ۶۷ درصدی 
تســهیلات قرض الحســنه بازنشســتگان و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی و افزایش آن از 

۳۰ میلیون به ۵۰ میلیون تومان خبر داد.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی با تاکید بر 
تداوم متناسب  سازی و اعمال ۳۰ درصد افزایش 
)علاوه بر ۴۰ درصد سال گذشته( تصریح کرد: 
در ســال جاری نیز متناسب  سازی ادامه دارد و 

اجرا می شود.
وی افزود: معوقات متناســب  ســازی مربوط 
بــه هفت ماهه اول ســال۱۴۰۳ پس از کســر 
علی الحساب پرداخت شــده در سه ماهه اول 
سال گذشته، طی روزهای ۲۳ و ۲۴ فروردین ماه 

پرداخت خواهد شد.
به گزارش جام جم آنلاین، مدیرعامل سازمان 
تأمیــن اجتماعی بــا تقدیــر از حمایت های 
صورت گرفتــه از جامعه بازنشســتگان تأمین 
اجتماعــی، تصریح کــرد: از دکتر پزشــکیان 
ریاســت  جمهور و حمایت همیشگی ایشان از 
سازمان تامین اجتماعی و بویژه جامعه کارگری 
و بازنشستگان و همچنین از جناب آقای دکتر 
میدری، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی که 
مدیریت مؤثر ایشان در جلسه شورای عالی کار 
منجر به اتخاذ تصمیمات مطلوبی شد و به ما کمک 
کرد تا نیز تصمیمات بهتری بگیریم و همچنین از 
ریاست سازمان برنامه و بودجه و کلیه مسوولینی 
که همواره از جامعه بازنشستگان تامین اجتماعی 

حمایت کرده اند، قدردانی می کنیم.

جزییاتافزایشحقوقبازنشستگانتامیناجتماعی
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اجتماعی

خبر

توضیح سازمان غذا و دارو درباره تامین واکسن 
HPV

 گروه اجتماعی// مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو درباره تامین واکسن HPV توضیح داد. 
 HPV اکبر عبداللهی اصــل درباره تقاضا برای واکســن
بویژه نــوع ۹ ظرفیتی آن و در عین حــال توزیع محدود 
این واکســن در داروخانه ها، گفت: تولید داخلی »پاپیلوما 
واکســن« )چهار ظرفیتی( از سوی دو شرکت، قبل از عید 
وارد بازار شــده اســت و نوع دو ظرفیتی آن نیز قبلا در 
داخل کشور وجود داشــت. در مجموع اکنون نوع داخلی 
در دسترس است.وی درباره تامین واکسن گارداسیل افزود: 
اما اصراری که روی برند معروف وارداتی هســت موجب 
می شود که مردم به آن اســتقبال بیشتری داشته باشند. در 
این باره نیز باید گفت که تا کنون این واکسن ارز مبادلاتی 
می گرفته یعنی ارز ترجیحی نمی گرفت. در مقطعی از زمان 
فاصله ارز مبادلاتی با ارز آزاد زیاد نبود اما به یکباره این 
فاصله زیاد شــد؛ به طوری که اکنون ارز مبادلاتی حدود 
۷۵ هزار تومان و ارز آزاد بالای ۱۰۰هزار تومان اســت 
و به دلیل این فاصله زیــاد نمی توان ارز دارو را کم کرد و 
گذاشت روی واکســنی که ایرانی آن هم با قیمت پایین تر 
موجود اســت.مدیرکل امــور دارو و مــواد تحت کنترل 
ســازمان غذا و دارو ادامه داد: با رایزنــی که انجام دادیم 
با »ارز اشــخاص« و بدون هیچ ارز دولتی اجازه واردات 
برند وارداتی به اندازه کافی را داده ایم و شــرکت مربوطه 
نیز در این باره اقدام کرده اســت. اگر بانک مرکزی ارز در 
اختیار شرکت مذکور قرار دهد می تواند واکسن را وارد کند؛ 
البته در این رابطه محدودیت های تخصیص ارز از ســوی 
بانک مرکزی را هم داریم.به گزارش ایســنا، وی گفت: در 
مجموع از اسفند مجوز واردات واکسن با ارز اشخاص داده 
شده است.در همین زمینه مهدی پیرصالحی، رئیس سازمان 
غذا و دارو نیز گفت: دو تولیدکننده داخلی موفق شــده اند 
پروانه واکســن را دریافت کنند و از چند ماه آینده نگرانی 
کمتری از لحاظ تولید داخل خواهد بود.درباره نوع وارداتی 
 واکســن پاپیلوما اجازه دادیم با ارز توافقی واردات بیشتر

 انجام شود.

یادداشت

در سال های اخیر، تحولات اجتماعی و اقتصادی در ایران به 
گونه ای پیش رفته که نهاد خانواده، به عنوان یکی از مهم ترین 
ارکان جامعه، تحت فشــارهای بی سابقه ای قرار گرفته است. 
ازدواج که روزگاری نماد پیوند و آغاز زندگی مشــترک بود، 
حالا به دلیل هزینه های سرسام آور و مشکلات معیشتی به یک 
رویای دست نیافتنی برای بسیاری از جوانان تبدیل شده است. 
در مقابل، طلاق که زمانی تابویی اجتماعی محسوب می شد، 
نه تنها ارزان و آسان شــده، بلکه در برخی موارد با برگزاری 
»جشن طلاق« به یک پدیده عادی و حتی قابل توجه تبدیل 
شده است. این تغییرات نشان دهنده یک آسیب اجتماعی رو به 
رشد است که بنیان خانواده ها را سست کرده و آینده جامعه را 

با چالش های جدی مواجه ساخته است.
ازدواج: رویایی که به وام و ضامن گره خورده است
یکی از مهم ترین موانع ازدواج جوانان در ایران، مسائل اقتصادی 
است. هزینه های بالای مراسم ازدواج، جهیزیه، مسکن و تأمین 
معاش، بسیاری از جوانان را از تشکیل خانواده باز داشته است. 
دولت برای حمایت از زوج های جوان، تســهیلاتی مانند وام 
ازدواج را در نظر گرفته اســت. این وام به عنوان یک راه حل 
ارائه می شــود، اما در عمل، دریافت آن به یک چالش بزرگ 
تبدیل شده است. زوج ها برای دریافت این تسهیلات باید از 
»هفت خوان رستم« بگذرند: مراحل پیچیده اداری، ارائه ضامن 
معتبر و بازپرداخت اقساط سنگین که گاهی با درآمد ماهانه 

آن ها همخوانی ندارد.
مشکل اصلی اینجاست که کمتر کسی حاضر می شود ضامن 
زوج های جوان شود. بسیاری از افراد معتقدند که این زوج ها 
به دلیل شرایط اقتصادی شکننده، توان بازپرداخت وام را ندارند 
و در نهایت، اقســاط از حقوق ضامن کسر خواهد شد. نتیجه 
این وضعیت، پدیده ای عجیب اما واقعی است: برخی زوج ها 
به جای اســتفاده از وام ازدواج، امتیاز آن را می فروشــند تا 
حداقل مبلغی نقدی به دست آورند. این موضوع نشان می دهد 
که سیاست های حمایتی نه تنها به هدف خود نرسیده اند، بلکه به 

یک بازار سیاه غیررسمی دامن زده اند.
طلاق: از تابو تا جشن

در حالی که ازدواج به یک فرآیند دشــوار و پرهزینه تبدیل 
شده، طلاق در ایران روندی معکوس را طی می کند. هزینه های 
حقوقی و اجتماعی طلاق کاهش یافته و این پدیده به تدریج 
از یک تابوی فرهنگی به یک واقعیت پذیرفته شده تبدیل شده 
اســت. در برخی موارد، زوج ها پس از جدایی، جشن طلاق 
برگزار می کنند؛ مراســمی که شاید در نگاه اول عجیب به نظر 
برسد، اما نشان دهنده تغییر نگرش ها و عادی سازی این پدیده 

در جامعه است.

طلاق به عنوان یک آسیب اجتماعی، روزبه روز در حال افزایش 
است. بر اساس آمارهای رسمی، نرخ طلاق در سال های اخیر 
رشد چشــمگیری داشــته و این روند در شهرهای بزرگ و 
کوچک قابل مشاهده اســت. دلایل این افزایش متنوع اند: از 
مشکلات اقتصادی و بیکاری گرفته تا اختلافات فرهنگی و 
ناسازگاری های خانوادگی و اثرات فضای مجازی و ماهواره 
و..... اما آنچه بیش از همه نگران کننده است، تأثیر این پدیده 
بر بنیان خانواده هاست. وقتی طلاق به یک گزینه آسان و در 
دسترس تبدیل می شــود، انگیزه برای حفظ زندگی مشترک 
کاهش می یابد و این امر به سستی نهاد خانواده منجر می شود.

مسکن و معیشت: ستون هایی که فرو می ریزند
یکی از مهم ترین عوامل مؤثر بــر ازدواج و طلاق، وضعیت 
مسکن و معیشت است. در شرایطی که اجاره بها بخش بزرگی 
از درآمد خانوارها را می بلعد، بسیاری از جوانان توان اجاره 
یک خانه کوچک را هم ندارند، چه برســد به خرید مسکن. 
مســتأجران که اغلب قشر متوسط و پایین جامعه را تشکیل 
می دهند، با افزایش سرسام آور اجاره ها مواجه شده اند و این 
موضوع نه تنها مانع ازدواج آن ها شده، بلکه زندگی خانواده های 
موجود را نیز تحت فشار قرار داده است. بسیاری از اختلافات 
خانوادگی و حتی طلاق ها ریشه در همین مشکلات اقتصادی 

دارند.
طرح هایی مانند »نهضت ملی مسکن« قرار بود این بحران را 
حل کنند. وعده داده شده بود که با اجرای این طرح، متقاضیان 
واجد شرایط صاحب خانه شوند و این امر به افزایش ازدواج، 
کاهش طلاق و تقویت سیاســت های فرزندآوری کمک کند. 
اما متأسفانه این طرح در بســیاری از مناطق، از جمله شهر 
بندرعباس، به کندی پیش رفته است. پروژه ۱۵ هزار واحدی 
مســکن ملی در بندرعباس همچنان تکمیل نشده و تحویل 
متقاضیان داده نشده اســت. این بی توجهی به حوزه مسکن، 
نه تنها مشکلات موجود را حل نکرده، بلکه اعتماد عمومی به 

سیاست های دولت را نیز تضعیف کرده است.
هزینه های فرزندآوری؛ از بارداری تا بزرگ کردن 

کودک
یکی دیگر از چالش های بزرگ خانواده ها، هزینه های سنگین 
فرزندآوری اســت. از دوران بــارداری که غربالگری مادر و 
جنین، آزمایش ها و ســونوگرافی ها، هزینه های قابل توجهی 
دارنــد، تا زایمان و پس از آن، مراقبت از نوزاد و کودک، همه 
و همه به یک بار مالی سنگین برای خانواده ها تبدیل شده اند. 
قیمت دارو، درمان و حتی شیرخشــک و پوشاک کودک در 
سال های اخیر افزایش چشمگیری داشته و بسیاری از زوج ها 

را از فکر بچه دار شدن منصرف کرده است.
این شــرایط حتی سیاست های تشویقی فرزندآوری دولت را 
نیز با شکست مواجه کرده اســت. در حالی که دولت تلاش 
می کند با ارائه مشوق هایی مانند وام و تسهیلات، خانواده ها را 

به داشتن فرزند بیشتر ترغیب کند، واقعیت این است که بدون 
حل مشکلات زیرساختی مانند مسکن، معیشت و هزینه های 
درمانی، این سیاست ها نمی توانند موفق باشند. جالب اینجاست 
که در این میــان، برخی خانواده ها به جــای فرزندآوری، به 
»حیوان آوری« روی آورده اند و نگهداری از حیوانات خانگی 
را به داشتن فرزند ترجیح می دهند. این پدیده، که در سال های 
اخیر رو به افزایش اســت، نشان دهنده عمق بحران و ناامیدی 

خانواده ها از آینده است.
راهکارها؛ از حرف تا عمل

برای حل این مشکلات، نیاز به رویکردی جامع و عملی است. 
نخست، باید موانع دریافت وام ازدواج برطرف شود. ساده سازی 
فرآیندها، کاهش نرخ سود و اقساط و ایجاد سازوکاری برای 
ضمانت زوج های کم درآمد می تواند این تســهیلات را به یک 
ابزار واقعی برای حمایــت از ازدواج تبدیل کند. دوم، حوزه 
مسکن باید در اولویت قرار گیرد. تسریع در اجرای طرح هایی 
مانند نهضت ملی مسکن و تحویل به موقع واحدها به متقاضیان، 
می تواند امید را به جوانان و خانواده ها بازگرداند. اگر که زمین 
به متقاضیان مسکن ملی واگذار شود، آن ها ارزان تر و سریعتر 
مسکن شان را می ســازند. حتی می توان در سیاست های 
تشــویقی برای ازدواج جوانان، واگذاری زمین به زوج ها در 
برنامه ریزی ها قرار گیرد که هم بر میزان ازدواج و فرزندآوری 

اثرگذار است و هم قیمت مسکن را منطقی می کند.
علاوه بــر این، کاهــش هزینه های فرزنــدآوری از طریق 
یارانه های هدفمند، پوشــش بیمه ای گسترده تر برای خدمات 
بارداری و زایمان و کنترل قیمت دارو و اقلام ضروری کودک، 
می تواند انگیزه خانواده ها را برای بچه دار شدن افزایش دهد. 
در نهایت، آموزش و فرهنگ ســازی بــرای کاهش طلاق و 
تقویت مهارت های زندگی مشترک نیز ضروری است. طلاق 
ممکن اســت در برخی موارد اجتناب ناپذیر باشد، اما وقتی 
به یک گزینه پیش فرض تبدیل شــود، نشان دهنده ضعف در 

ساختارهای اجتماعی و خانوادگی است.
پارادوکس تلخ

درواقع جامعه امروز درگیر یک پارادوکس تلخ است: ازدواج 
که باید آغازگر زندگی باشــد، گران و دشوار شده و طلاق که 
پایان یک زندگی است، ارزان و آسان. این وضعیت نه تنها به 
افزایش آســیب های اجتماعی مانند طلاق منجر شده، بلکه 
سیاســت های فرزندآوری و رشــد جمعیت را نیز با چالش 
مواجه کرده است. مشکلات اقتصادی، مسکن و معیشت، مانند 
زنجیری به پای جوانان و خانواده ها بســته شده و آن ها را از 
ساختن آینده ای روشن باز داشــته است. اگر قرار است این 
روند معکوس شــود، دولت و جامعه باید دست به دست هم 
دهند تا با اقدامات عملی و نه صرفاً شــعار، بنیان خانواده را 
تقویت کنند. در غیر این صورت، سستی این نهاد حیاتی، تبعات 

جبران ناپذیری برای آینده کشور به دنبال خواهد داشت.

ازدواج گران، طلاق ارزان؛ بحرانی که بنیان خانواده ها را تهدید می کند
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پلاستیکیمیریختندوسوغاتمیبردند.
 برداشــت غیرمجاز خاک ســرخ جزیره هرمز که سال هاست به دغدغه فعالان 
محیط زیســت و ساکنان محلی این جزیره تبدیل شده، نوروز امسال نیز با شدت 
بیشــتر تکرار شد. بســیاری از گردشــگران، بی توجه به ارزش زمین شناسی و 

زیســت محیطی خاک کمیاب هرمز، آن را در بطری، کیسه  و ظروف پلاستیکی 
می ریختند و سوغات می بردند.

براســاس گزارش های مردمی، حجــم زیادی از خاک از مســیرهای فرعی و 
درون کوله پشــتی ها از جزیره هرمز خارج شــده و نظارت مؤثری از ســوی 
مســئولان گردشــگری و محیط زیســت جزیره اعمال نشده اســت. چند روز 
پــس از وایرال شــدن فیلم هــای مرتبط با برداشــت خاک هرمــز، مردم این 
جزیــره و برخی دوســتداران محیط زیســت کمپین بازگردانــدن خاک هرمز 
 را بــه راه انداختنــد و تاکنــون موفق بــه بازگرداندن بخــش کوچکی از این 

خاک شده اند.
با افزایش نگرانی ها درباره برداشت غیرمجاز خاک، بومیان جزیره هرمز به صورت 
خودجوش پویشی را برای حفاظت از خاک های رنگی جزیره آغاز کردند. تلاش 
بومیان برای جلوگیری از برداشــت خاک البته به درگیری  میان آنها و مسافران 
منجر و گزارش آن  در رسانه ها منتشر شد که نشان دهنده اهمیت حفاظت از خاک 

هرمز برای ساکنان جزیره هرمز است.
راه بی بازگشت

بازگرداندن خاک های خارج شــده از هرمز به این جزیره از سوی برخی فعالان 
محیط زیســت پیشنهاد شده اســت که بســیار چالش برانگیز و پرهزینه است. 

شناســایی افرادی که خاک را با خود برده اند، ایجاد زیرساخت های جمع آوری 
و بازگشــت، هزینه های حمل ونقل و اطمینان از آلوده نبودن خاک هایی که قرار 
است بازگردانده  شود، ازجمله موانع و چالش های این کار است. فرهنگ سازی و 
جلوگیری از برداشت اولیه اما مهم ترین و کم هزینه ترین راه حل است. در کنار آن، 
استفاده از فناوری برای شناسایی و ردیابی تخلفات، آموزش گردشگران و حضور 
فعال نیروهای نظارتی می تواند از تکرار این فاجعه زیست محیطی جلوگیری کند. 
خاک هرمز را نمی توان به سادگی بازگرداند، اما می توان از امروز جلوی خروج 

فردای آن را گرفت.
رنگ پریدگی خاک هرمز

افشین عسگری، کارشناس محیط زیســت گفت: گردشگران آنقدر خاک هرمز 
را در کیســه و شیشــه کردند که رنگ خاک جزیره به یکــی دو رنگ محدود 
شــد. یک محــدوده ۶۰۰ متری خاک ســیاه در هرمز وجود داشــت که الان 
نشانی از آن نیســت. گردشگران خاک هرمز را  شــی ء تزیینی رنگی می دانند 
وهیچ تجهیزاتی برای شناســایی محتوای بار مسافران وجود ندارد تا از خروج 
خــاک جلوگیری کند. هیچ کس هم مســئولیت جزیره را نمی پذیرد. ســازمان 
 حفاظت محیط زیســت هم فقط یک مرکز تحقیقات دارد که بر جبیرهای جزیره

 متمرکز است./ همشهری آنلاین

مسافران رنگ »هرمز« را تغییر دادند 
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آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی   

7
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      با اخذ سپرده

موضوع آگهی : 

برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت
 WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید. 

  خرید قطعات برقی

 RHS                                       : 0146704 -    درخواست شماره -BA/T33

روابط عمومی و امور بین الملل

نوبت اول
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آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی   

7

8

      با اخذ سپرده

موضوع آگهی : 

برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت
 WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید. 

  خرید Z-BLOCK برند مورگان

 RHP                                       : 0021212007 -    درخواست شماره -T19

روابط عمومی و امور بین الملل

نوبت اول

انقلاب عالی دبیرشــورای اجتماعــی// گروه
فرهنگیگفت:برایآزمونسراسریسال۱۴۰۴
تنهادروسنهاییپایهدوازدهمباتأثیرقطعی۶۰
درصدلحاظمیشــودوبرایپایهیازدهم،صرفاً

تأثیرمثبتاعمالخواهدشد.
 جلسه ۹۰۵ شــورای عالی انقلاب فرهنگی به ریاست 
مسعود پزشکیان و با حضور رؤسای قوای قضاییه، مقننه 
و اعضای شورا برگزار شد و در حاشیه این نشست، دبیر 
 شورا، به تشــریح مهم ترین مصوبات و تصمیمات اتخاذ 

شده پرداخت.
حجت الاسلام و المسلمین عبدالحســین خسروپناه، در 
ابتدای ســخنان خود با اشــاره به عملکرد شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در ســال گذشته اظهار داشت: در ابتدای 
جلسه عملکرد سال گذشته مورد بررسی قرار گرفت، در 
 سال ۱۴۰۳، شــورا یکی از پرکارترین سال های خود را

 تجربه کرد. 

در مجمــوع ۱۷ جلســه شــورای عالی، ۵۲ جلســه 
شــورای معیــن و در نهایــت ۷۷ مصوبه بــه تصویب 
رســید. برخی از ایــن مصوبات مربوط بــه راه اندازی 
ســازمان ها و نهاد های جدید، از جمله تصویب ســتاد 
 ســلامت، بود کــه پیش تر بــه اطلاع مــردم عزیز نیز

 رسیده است.
تأیید ریاست جدید جهاد دانشگاهی

دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگــی همچنین از تأیید 
ریاســت جدید جهاد دانشگاهی خبر داد و گفت: در این 
جلسه، موضوع ریاســت جهاد دانشگاهی مورد بررسی 
قرار گرفت و علی منتظری مقدم با رأی هیئت امنای جهاد 
دانشگاهی به عنوان رئیس جدید این نهاد معرفی شد. این 
 انتخاب در شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز مورد تأیید

 قرار گرفت.
تعیین تکلیف تأثیر معدل در کنکور ۱۴۰۴

حجت الاسلام خسروپناه با بیان اینکه یکی از مهم ترین 

موضوعات مطرح شده در این جلسه، تعیین تکلیف نهایی 
نحوه تأثیر سوابق تحصیلی در کنکور سال ۱۴۰۴ بود و با 
اشاره به اختلاف نظر پیش آمده میان شورای عالی آموزش 
و پرورش و سازمان سنجش آموزش کشور در خصوص 
میزان تأثیر معدل پایه یازدهم، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی پیش تر جزئیات این موضوع 
را به این دو نهاد واگذار کرده بود، اما به دلیل اختلاف نظر، 
 مجدداً موضوع برای تصمیم گیری نهایی در صحن شورا
 مطرح شد.وی ادامه داد: بر اساس مصوبه ای که در بهمن ماه 
سال گذشته به تصویب رسید، قرار بود همه دروس نهایی 
پایه های یازدهم و دوازدهم در کنکور دارای تأثیر قطعی 
باشــند. اما با توجه به آمادگی دانش آموزان، مقرر شد که 

اجرای کامل این مصوبه از سال ۱۴۰۵ آغاز شود.
حجت الاسلام خسروپناه تأکید کرد: بر این اساس، برای 
کنکور سال ۱۴۰۴ تنها دروس نهایی پایه دوازدهم با تأثیر 
قطعی ۶۰ درصد لحاظ می شود و برای پایه یازدهم، صرفاً 

 تأثیر مثبت اعمال خواهد شد. یعنی داوطلبانی که دروس
 نهایــی پایه یازدهم را گذرانده و در امتحانات شــرکت 
کرده اند، در صورت کســب نمرات خوب، از تأثیر مثبت 
آن بهره منــد می شــوند و داوطلبانی که ایــن دروس را 
 امتحــان نداده اند، هیچ گونه تأثیر منفی برایشــان منظور 

نخواهد شد.
به گــزارش خبرگزاری صــدا و ســیما، وی در پایان 
خاطرنشــان کرد: از ســال ۱۴۰۵ به بعد، تمامی دروس 
نهایی پایه های یازدهم و دوازدهم با تأثیر قطعی در نتایج 
کنکور اعمال خواهد شــد و دیگر تفاوتی میان داوطلبان 

جدید و پشت کنکوری وجود نخواهد داشت.

تأثیر سوابق در آزمون سراسری تأثیر سوابق در آزمون سراسری ۱۴۰۴۱۴۰۴ تعیین تکلیف شد  تعیین تکلیف شد 
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فاطمهمرادیعنوانکرد

ظرفیــت بالای بانــوان هرمزگان ســکوی 
موفقیت ورزش کشور 

گروه ورزشــی // اعضای هیئت رئیســه کاراته استان 
هرمــزگان با فاطمه مرادی، معاون توســعه ورزش بانوان 
اداره کل ورزش و جوانــان، دیــدار و گفت وگو کردند.  به 
گزارش خبرنــگار دریا ؛ در ابتدای این نشســت، مهدی 
صابــری، رئیس هیئت کاراتــه هرمزگان، گزارشــی از 
وضعیت و روند توســعه ورزش کاراته بانوان ارائه کرد و 
بر گســترش این رشته ورزشــی در دو بخش همگانی و 
قهرمانی تأکید نمود. وی با اشاره به افتخارات ورزشکاران 
کاراته استان، اعلام کرد که تاکنون هفت نفر از کاراته کاهای 
هرمزگان موفق به عضویت در تیم ملی شــده اند، که ســه 
نفر از آنها بانوان بااســتعداد استان بوده اند.  صابری ضمن 
معرفی افتخارات بانوان ورزشــکار، از سمیه تکمار، مژده 
قاسمی نژاد و فرنگیس صالحی به عنوان اعضای سابق تیم 
ملی یاد کرد و ســمیه تکمار را پرافتخارترین کاراته کای 
تاریخ استان دانســت.  فاطمه مرادی نیز در این نشست، 
ضمن تبریک به اعضای هیئت کاراته برای تلاش هایشان، 
بر ظرفیت بالای بانوان ورزشکار هرمزگان تأکید کرد. وی 
اظهار داشت: »این استعدادهای درخشان می توانند در آینده 
عناوین قهرمانی مهمی کســب کنند.«  مرادی همچنین از 
هیئت کاراته خواست با تدوین برنامه های مستمر و هدفمند، 
به توسعه ورزش همگانی در میان بانوان علاقه مند به کاراته 
توجه بیشتری داشته باشند. این نشست تأکیدی بر اهمیت 
نقش ورزش بانوان در ارتقای سطح ورزش استان و کشور 

بود.

ورزشی

حسیننارنجینســبگروهورزشی//مسابقاتخبـر
انتخابیکاراتهتیمملیردهپایهپسرانهرمزگاندر
دوبخشکاتاوکومیتهودرردههایسنینوجوانانو
جوانانبرگزارشد.مهدیصابریرئیسهیئتکاراته
هرمزگانازبرگزاریمسابقاتاستانیانتخابیرده
پایهجهتشرکتدرمسابقاتکشوریانتخابیتیم
ملیفدراسیونکاراتهبهمیزبانیبندرعباسباحضور
۵۲شــرکتکنندهدردوبخشکاتاوکومیتهودر

ردههایسنینوجوانانوجوانانخبرداد.
بــه گزارش خبرنگار دریا ؛ رئیس هیئــت کاراته هرمزگان 
تصریح کرد این مسابقات با حضور ۱۳ باشگاه از شهرهای 
بندرعباس، رودان، بندرلنگه و جزیره قشــم برگزار شــد و 
در مراســم اختتامیه محمود زندیار عضوهیات رییسه، محیا 
شــجاعی دبیر هیئت و طلعت حیــدری نائب رئیس هیئت 
حضور داشتند و از زحمات مسئولین برگزاری و داوران تقدیر 
و تشکر شد و به نفرات برتر حکم قهرمانی اهدا شد.در این 

مسابقات در کاتای نوجوانان، محمد رفیع ناصری اول شد.
 سدیف سرودی گلستانی در مکان دوم و آرین ناصری سوم 

شد. در کومیته نو جوانان و در وزن ۵۲-مهدی دریاهنروری 
عنوان قهرمانی را کسب کرد.محمد پرهام بهمنی دوم و بابک 
زارعی و محمد علی پیشدار مشترکا سوم شدند. در کومیته 
نوجوانان وزن ۵۷- ســدیف سرودی گلســتانی اول شد، 
داریوش رضایی دوم و عنوان ســوم مشترک را اهورا رنجی 

علمداری و پارسا محمد پور به دست آوردند.
 در کومیته نوجوانان وزن ۶۳- محمد طاها زارعی بر سکوی 
 قهرمانی قرار گرفت. رضا نجفی دوم شــد و امیر حســین 
ذا کری و امیر علی دریاورز سوم شدند. در کومیته نوجوانان 
وزن ۷۰- امیر کوهگرد مبارکه اول شــد. در کومیته جوانان 
وزن ۵۵- طاها پور عباســی عنوان قهرمانی را کسب کرد. 
علی زارعی در مکان دوم ایســتاد و امیر محمد راستی سوم 
شــد. در کومیته جوانان وزن ۶۱- علیرضا مکاری و محمد 
 فخاری اول و دوم شدند و عنوان سومی مشترک را امیر علی 
حسن زاده و سامان دهقانی کسب کردند. در کومیته جوانان 
وزن ۶۸- امیــر محمد زاع خو، علیرضــا دمی زاده و علی 
فخاری اول تا ســوم شــدند. درکومیته جوانان وزن ۷۶- 

مصطفی محمدی عنوان قهرمانی را به خود اختصاص داد.

انتصاب انتصاب »»رضا آب سالان« و »سروش سلطانی«رضا آب سالان« و »سروش سلطانی«

 در هیئت ورزش کارگری هرمزگان    در هیئت ورزش کارگری هرمزگان   

شرکتشرکت5252 کاراته کا پسر درمسابقات انتخابی تیم ملی درهرمزگان  کاراته کا پسر درمسابقات انتخابی تیم ملی درهرمزگان 

حضور مسئولان در مسابقات لیگ ملی بسکتبال کشور
 به میزبانی میناب

گروهورزشی//درجریانبرگزاریمسابقاتلیگملی
بسکتبالکشورکهبهمیزبانیشهرستانمینابدر
حالبرگزاریاست،جمعیازمسئولانورزشیاستان
وشهرســتانباحضوردرمحلبرگزاریرقابتها،از
نزدیکشــاهدتلاشورقابتتیمهایشرکتکننده

بودند.
بــه گزارش خبرنگار دریــا ؛ در روز اول این مســابقات ، 
متقــی رییــس اداره ورزش و جوانان شهرســتان میناب، 
ســعید غلامرضایی دبیر هیئت بســکتبال استان هرمزگان و 

محمد ســالاری رییس هیئت بســکتبال شهرستان میناب و 
احمد ســالاری خزانه دار هیئت بسکتبال استان هرمزگان با 
حضور در سالن مســابقات، ضمن حمایت از ورزشکاران و 
دست اندرکاران برگزاری مسابقات، بر اهمیت توسعه و تقویت 
زیرساخت های بســکتبال در سطح شهرستان و استان تأکید 

کردند.
حضــور این مســئولان، نشــان از توجه ویــژه به ورزش 
 بســکتبال و ظرفیت بالای مینــاب در میزبانی رویدادهای

 ملی دارد.

 غلامشاهی افتخار رودان، در خدمت تیم ملی شمشیربازی  

گروهورزشــی//علیغلامشــاهی،چهرهشناختهشدهورزش
بیکاهرودان،بهعنوانمربیبدنسازیتیمملیشمشیربازیایران
منصوبشــد.اینانتخاب،افتخاردیگریبرایاستانهرمزگانو
گامیمهمدرارتقایجایگاهشمشــیربازیکشوردررقابتهای

آسیاییوجهانیاست.

 به گزارش خبرنگار دریا ؛ با حکم مسئولان تیم ملی، علی غلامشاهی، مربی 
با تجربه و موفق استان هرمزگان، هدایت بدنسازی تیم ملی شمشیربازی ایران 
را بر عهده گرفت؛ انتصابی که مورد استقبال جامعه ورزشی قرار گرفته است.  
علی غلامشــاهی، یکی از چهره های برجســته ورزش بیــکاه رودان، به 
عنــوان مربی بدنســازی تیم ملی شمشــیربازی ایران منصوب شــد. این 
 خبــر، افتخار بزرگی برای اســتان هرمزگان و به ویژه شهرســتان رودان به

 شمار می رود.  
غلامشــاهی که ســابقه درخشــانی در عرصه مربیگری دارد، پیش از این 
مسئولیت هدایت تیم های پایه و باشــگاهی را بر عهده داشت و با عملکرد 
چشمگیر خود توانست نظر مثبت مسئولان تیم ملی را جلب کند. او جایگزین 
مربی بدنسازی قبلی تیم ملی شده و اکنون مأموریت مهمی در ارتقای آمادگی 

جسمانی شمشیربازان کشور دارد.  
انتظار می رود که علی غلامشــاهی با دانش فنی و تجربیات ارزشمند خود، 
گام های بلندی برای بهبود شرایط تیم ملی و موفقیت در رقابت های بین المللی 
بردارد. این انتصاب واکنش های مثبت بســیاری از سوی جامعه ورزشی به 
همراه داشــته و پیشکســوتان، این انتخاب را فرصتی طلایی برای جهش 

شمشیربازی کشور دانسته اند.

گروهورزشی//طیاحکامیجداگانهازسویجعفرغلامزاده،رئیس
هیئتورزشکارگریاســتانهرمزگان،رضاآبســالانبهعنوان
سرپرستاموردبیریوسروشسلطانیبهعنوانمدیرروابطعمومیو

اموربینالمللاینهیئتمنصوبشدند.

به گزارش خبرنگار دریا ؛  رضا آب سالان و سروش سلطانی، با تجربه و سوابق 
برجسته در ورزش اســتان هرمزگان، برای نقش های کلیدی در هیئت ورزش 
کارگری منصوب شــدند و انتظار می رود با تخصص خود در پیشــبرد اهداف 

ورزشی استان نقش آفرینی کنند.

آرش کمانگیرمیناب 
حماسه ای دیگر رقم زد  

گــروهورزشــی//تیــمبســکتبالآرشکمانگیــرمیناببــاارائه
نمایشــیقدرتمنــد،درچارچــوبرقابتهــایلیگدســتهیکملی
بســکتبالباشــگاههایکشــور،موفقشــدتیمملوانبندرانزلیرابا
نتیجــه۸۱بــر۷۳شکســتدهد.ایــنپیــروزیارزشــمند،بازتاب
تواناییهــاوتلاشهایبازیکنــانوکادرفنیتیــمآرشکمانگیرمیناب

است.
به گزارش خبرنگار دریا ؛ این دســتاورد شــیرین را به مردم ورزش دوست شهرستان 
میناب، جامعه بسکتبال استان هرمزگان، بازیکنان پرتلاش و کادر فنی زحمت کش تبریک 

می گوییم.  
امید می رود با حمایت های مســتمر مسئولان و ورزش دوستان، بسکتبال میناب و سایر 
تیم های ورزشی شهرستان بتوانند به موفقیت های بیشتر در سطح کشوری و استانی دست 

یابند.

مربیان هرمزگانی در رأس تیم ملی
 والیبال ساحلی زیر ۲۱ سال  

گروهورزشــی//عبدالرئوفبســتگانیومرتضیاحمــدیپوربندری،
ازافتخارآفرینــانجهانیاســتانهرمزگان،بهعنوانســرمربیومربی
تیمملیزیر۲۱ســالوالیبالساحلیمنصوبشــدند.اینحکمازسوی
مهندسمیلادتقوی،رئیسفدراســیونوالیبالجمهوریاســلامیایران،

صادرشد. 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ این مربیان برجسته برای آماده سازی تیم ملی زیر ۲۱ سال والیبال 
ساحلی کشورمان جهت حضور در مسابقات قهرمانی آسیا به کار گرفته شدند. انتخاب این دو 
 چهره موفق هرمزگان نشان دهنده توانایی ها و دستاوردهای ارزشمند این استان در ورزش والیبال 

ساحلی است.

یادداشت

سردردهایناشیازورزش؛علتهاوراهکارهایپیشگیری

تغییرجریانخونوکمآبی؛عواملاصلیسردردهایورزشی

سردردهای ناشی از ورزش، که به عنوان سردردهای فشاری 
نیز شــناخته می شوند، در طول یا پس از فعالیت بدنی رخ 
می دهند. این نوع سردرد که حدود ۱۲٪ از بزرگسالان را 
تحت تأثیر قرار می دهد، معمولاً بی ضرر است و خودبه خود 

برطرف می شود اما می تواند آزاردهنده باشد.  
علت اصلی این ســردردها به تغییــر جریان خون در مغز 

در طول ورزش بازمی گردد که منجر به گشادشدن عروق 
و افزایش فشــار می شود. عواملی مانند گرما و کم آبی نیز 

می توانند شدت این سردردها را افزایش دهند.  
در حالی که افراد سالم تر کمتر دچار این مشکل می شوند، 
این ســردردها در موارد نادر ممکن است نشانه مشکلات 
جدی تری مانند خونریزی زیر عنکبوتیه یا آسیب شریان 
گردنی باشند. افرادی که برای اولین بار دچار این نوع سردرد 
می شوند یا سردرد آنها با علائمی نگران کننده همراه است، 

باید برای اطمینان از عدم وجود بیماری زمینه ای به پزشک 
مراجعه کنند.  

راهکارها 
- مصــرف آب کافی قبل و بعد از ورزش برای جلوگیری 

از کم آبی بدن.  
- رعایت اصول گرم کردن قبل از فعالیت بدنی.  

- مراجعه به پزشــک در صورت بروز علائم جدی همراه 
با سردرد.  

حسین نارنجی  نسب
hossein.naranjinasab@gmail.com
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یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 

فرهنگ و هنر

طالع بینی

یادداشت

در سال های اخیر، موضوع ثبت دقیق جرایم رانندگی و کاهش خطاهای انسانی در این 
فرآیند به یکی از دغدغه های اصلی پلیس راهنمایی و رانندگی )راهور( و رانندگان تبدیل 
شده اســت. یکی از طرح هایی که در این راستا مطرح شد و انتظار می رفت تحولی در 
این حوزه ایجاد کند، الزام مأموران راهور به عکس برداری از پلاک خودرو هنگام ثبت 
جریمه هــای الصاقی بود. این طرح که از اول آذرمــاه ۱۴۰۳ به اجرا درآمد، قرار بود با 
کاهش اشتباهات در جریمه نویسی، رضایت عمومی را افزایش دهد و اعتماد رانندگان 
به سیســتم ثبت تخلفات را بهبود بخشــد. با این حال، گزارش ها و تجربیات برخی از 
مالکان خودرو نشــان می دهد که همچنان مشکلاتی در این زمینه وجود دارد. از جمله 
این مشکلات می توان به ارسال پیامک جریمه برای خودروهایی اشاره کرد که در زمان و 
مکان ادعاشده حضور نداشته اند و نبود عکس مستند از سوی پلیس برای اثبات تخلف. 
این یادداشت به بررسی این موضوع، چالش های موجود و راهکارهای پیشنهادی برای 

بهبود وضعیت می پردازد.
*  اهمیت عکس برداری از پلاک خودرو

یکی از گلایه های همیشگی رانندگان از سیستم جریمه نویسی، خطاهای انسانی یا سیستمی 
در ثبت تخلفات بوده است. این خطاها گاهی به اشتباه در ثبت شماره پلاک، زمان یا مکان 
تخلف مربوط می شود و در مواردی حتی جریمه هایی برای خودروهایی صادر شده که 
اساساً در محل تخلف حضور نداشته اند. سردار تیمور حسینی، رئیس پلیس راهنمایی و 
رانندگی فراجا، در گفت وگویی با رسانه ها در چند ماه گذشته اعلام کرد که برای کاهش 
این خطاها، از ابتدای آذرماه ۱۴۰۳ تمامی مأموران اخطاریه نویس موظف شده اند هنگام 
ثبت جریمه، از پلاک خودرو عکس بگیرند و آن را در سیستم ثبت کنند. این اقدام قرار 
بود به عنوان مدرکی مستند، هم از بروز خطا جلوگیری کند و هم در صورت اعتراض مالک 

خودرو، امکان بررسی سریع و شفاف را فراهم سازد.
عکس بــرداری از پلاک خودرو می تواند به عنوان یــک ابزار کلیدی در افزایش دقت و 
شــفافیت عمل کند. این روش نه تنها به مأموران کمک می کند تا از ثبت اشــتباه پلاک 
جلوگیری کنند، بلکه به رانندگان نیز اطمینان می دهد که جریمه ها بر اساس شواهد مستدل 
صادر شده اند. با این حال، اجرای ناقص این طرح و عدم رعایت آن توسط برخی مأموران، 

همچنان مشکلات متعددی را به همراه داشته است.
*  چالش های موجود در اجرای طرح

 با وجود اعلام رسمی اجرای طرح عکس برداری از پلاک خودرو، گزارش هایی از مالکان 
خودرو دریافت شده که نشان می دهد در برخی موارد، جریمه های الصاقی بدون عکس 
مستند ثبت و پیامک آن برای مالک ارسال می شود. این در حالی است که وقتی مالک 
برای اعتراض به واحد اجراییات راهور مراجعه می کند، پلیس اعلام می کند که عکسی 

از زمان تخلف در اختیار ندارد. این موضوع نه تنها اعتماد عمومی به این طرح را کاهش 
داده، بلکه رانندگان را با مشکلات بیشتری مواجه کرده است. یکی از مشکلات اصلی، 
بروکراسی پیچیده ای است که رانندگان پس از اعتراض به جریمه با آن روبه رو می شوند. 
در حال حاضر، مالک خودرو باید ابتدا خلافی خود را دریافت کند، سپس فرم اعتراض 
را پر کرده و منتظر بررسی موضوع در بازه زمانی طولانی )گاه تا دو ماه( بماند. این فرآیند 
نه تنها وقت گیر اســت، بلکه برای بسیاری از رانندگان که معتقدند جریمه به اشتباه ثبت 
شده، عادلانه به نظر نمی رسد. از سوی دیگر، نبود عکس مستند از تخلف باعث می شود 
که اثبات ادعای مالک خودرو دشوارتر شود و در نتیجه، اعتماد به سیستم جریمه نویسی 

کاهش یابد.
*  دلایل بروز خطاها در ثبت جریمه ها

  علاوه بر خطاهای انسانی توسط مأموران اخطاریه نویس، عوامل دیگری نیز در بروز 
این مشکلات نقش دارند. یکی از این عوامل، تخلف برخی رانندگان در تغییر یا مخدوش 
کردن پلاک خودرو است که باعث می شود جریمه به اشتباه برای مالک دیگری ثبت شود. 
سردار حسینی نیز به این موضوع اشاره کرده و تأکید کرده است که با این افراد متخلف 
برخورد قانونی خواهد شد. با این حال، این مسئله نمی تواند توجیهی برای نبود عکس 
مستند از تخلف باشد، زیرا هدف اصلی طرح عکس برداری، جلوگیری از چنین اشتباهاتی 
بوده است.عامل دیگر، ضعف در زیرساخت های سیستمی و نظارتی است. در برخی موارد، 
مأموران به دلایل مختلف، از جمله کمبود تجهیزات یا عدم آموزش کافی، از ثبت عکس 
غفلت می کنند. همچنین، سامانه های هوشمند ثبت تخلفات که در جاده ها و شهرها نصب 
شده اند، گاهی به روز رسانی نشده یا دچار نقص فنی هستند که این موضوع نیز به افزایش 

خطاها دامن می زند.
*  راهکارهای پیشنهادی

برای رفع این مشکلات و افزایش کارایی طرح عکس برداری از پلاک خودرو، پیشنهادهایی 
ارائه می شود که در ادامه به آن ها پرداخته خواهد شد:

• الزام جدی تر به عکس برداری توسط مأموران: باید نظارت دقیق تری بر عملکرد مأموران 
اخطاریه نویس صورت گیرد تا اطمینان حاصل شود که هیچ جریمه الصاقی بدون عکس 
مستند ثبت نمی شود. این کار می تواند از طریق سیستم های هوشمند نظارتی یا بازرسی های 

دوره ای انجام شود.
• نصب گسترده تر دوربین های ثبت تخلف: یکی از راه های کاهش خطاهای انسانی، گسترش 
استفاده از دوربین های هوشمند در خیابان ها، بلوارها و جاده هاست. این دوربین ها می توانند 

تخلفات را به صورت خودکار ثبت کرده و بلافاصله پیامک آن را برای مالک ارسال کنند. در 
صورت اعتراض، عکس یا فیلم ثبت شده توسط دوربین به راحتی در اختیار مالک قرار گیرد.

• ساده سازی فرآیند اعتراض: بروکراسی اداری فعلی باید اصلاح شود. به جای اینکه مالک 
خودرو مجبور به مراجعه حضوری و انتظار طولانی باشد، امکان اعتراض آنلاین یا از طریق 
اپلیکیشن های رسمی فراهم شود. این سیستم می تواند به گونه ای طراحی شود که مالک با 
وارد کردن کد جریمه، عکس مستند را مشاهده کرده و در صورت نادرستی، اعتراض خود 

را ثبت کند. نتیجه بررسی نیز باید در کوتاه ترین زمان ممکن اعلام شود.
• آموزش و تجهیز مأموران: مأموران راهور باید به تجهیزات مناســب )مانند دوربین های 
باکیفیت یا گوشی های هوشمند( مجهز شوند و آموزش های لازم را برای استفاده صحیح از 

این ابزارها ببینند. این امر می تواند از غفلت یا خطا در ثبت عکس جلوگیری کند.
• شفافیت بیشتر در اطلاع رســانی: پلیس راهور باید به صورت دوره ای گزارش هایی از 
عملکرد طرح عکس برداری منتشر کند تا مردم از میزان موفقیت آن و چالش های موجود 

آگاه شوند. این شفافیت می تواند اعتماد عمومی را افزایش دهد.
*  لزوم عکس برداری 

طرح عکس برداری از پلاک خودرو هنگام ثبت جریمه های الصاقی، ایده ای نوآورانه و مؤثر 
برای کاهش خطاهای انسانی و افزایش رضایت رانندگان بود. با این حال، اجرای ناقص این 
طرح و نبود نظارت کافی، باعث شده است که همچنان مشکلاتی مانند جریمه های اشتباه و 
نبود مدارک مستند وجود داشته باشد. برای رفع این چالش ها، لازم است که پلیس راهور با 
جدیت بیشتری به اجرای دقیق طرح بپردازد، زیرساخت های لازم را تقویت کند و فرآیند 
اعتراض به جریمه ها را ساده تر و شفاف تر سازد. در نهایت، هدف اصلی این طرح که همان 
افزایش دقت و عدالت در ثبت تخلفات است، تنها با همکاری بین پلیس، رانندگان و استفاده 

از فناوری های نوین قابل دستیابی خواهد بود.
ســخن پایانی این است که هرمزگان نیازمند عزم ملی برای جهش آموزشی است. تبدیل 
هرمزگان به »کارگاه مدرسه سازی« یک تصمیم امیدبخش است، اما برای تحقق کامل این 
هدف، باید همه دستگاه های اجرایی، نهادهای انقلابی، نمایندگان مجلس، صنایع، خیرین 
و مردم دســت به دست هم دهند. آموزش سرمایه گذاری برای آینده است و هرچه در این 
زمینه هزینه شود، در بلندمدت به توسعه اقتصادی و اجتماعی استان منجر خواهد شد.  امید 
است با اجرای این طرح ها، شاهد روزی باشیم که هیچ دانش آموز هرمزگانی به دلیل نبود 
مدرسه یا معلم از تحصیل بازنماند و استان هرمزگان به الگویی برای مشارکت عمومی در 

مدرسه سازی تبدیل شود.

لزومعکسبرداریازپلاکخودرودرثبتجریمههاوچالشهایموجود مهدیار

گروهفرهنگوهنر//همزمانبا۱۰اردیبهشت،روزملی
میزبانجشنوارهای بوموســی خلیجفارس،شهرستان
فرهنگی،ورزشیوهنریخواهدبودتابامشارکتمردمی،
ایننمادهویتواستقلالملیایرانیانگرامیداشتهشود.
   نخســتین جلسه شورای فرهنگ عمومی شهرستان بوموسی 
در سال ۱۴۰۴ به ریاســت احمد بنافی، فرماندار شهرستان و 
با حضور اعضای شــورا در راستای برنامه ریزی مناسبت های 
فرهنگی ســال جاری به ویژه روز ملی خلیــج فارس برگزار 
شد.در این جلسه، فرماندار بوموسی با اشاره به جایگاه بی بدیل 
خلیج فــارس در تاریخ و فرهنگ ایرانــی گفت: خلیج فارس 

نماد اســتقلال، هویت ملی و استکبارستیزی ملت ایران است 
و مردم این ســرزمین در طول تاریخ با ایســتادگی و فداکاری 
از مرزهای آبی خود پاســداری کرده اند.وی از برگزاری یک 
جشنواره فرهنگی، ورزشی و هنری در سطح شهرستان خبر داد 
و افزود: این جشنواره در راستای تکریم روز ملی خلیج فارس 
و افزایش نشاط اجتماعی و مشارکت عمومی برنامه ریزی شده 
و شــامل ویژه برنامه های متنوعی همچون اجرای موسیقی های 
محلی، مسابقات ورزشی ساحلی، نمایشگاه هنرهای تجسمی، 
کارگاه های صنایع دستی و بخش ویژه کودک و نوجوان خواهد 
 بود. بنافی بــا تأکید بر ضرورت پاسداشــت میراث فرهنگی 

خلیج فارس گفت: ملت ایران در تمــام دوره های تاریخی از 
 ـاســلامی خود دفاع کرده اند و امروز نیز با اقتدار  هویت ایرانی 
مثال زدنی، جرات هرگونه تعدی به تمامیت ارضی کشــور را از 
قدرت های سلطه گر گرفته اند.فرماندار بوموسی در ادامه تصریح 
کرد: برگزاری این جشنواره در بوموسی، به عنوان جنوبی ترین 
نقطه اســتراتژیک ایران اســلامی، حامل پیام صلح، هویت و 
ایستادگی است ما باید با بهره گیری از ظرفیت های فرهنگی، این 
روز را به بستری برای وحدت، آگاهی بخشی و تقویت سرمایه 
اجتماعی در جزایر خلیج فارس تبدیل کنیم.به گزارش تسنیم، 
در پایان، اعضای شورای فرهنگ عمومی ضمن ارائه پیشنهادات 

اجرایی، بر اســتفاده از ظرفیت نخبگان، هنرمندان، گروه های 
مردمی و جوانان در اجرای برنامه ها تأکید کردند.

گروهفرهنگوهنر//پیشتولیدســریال
مهرانمدیریدرتلویزیونآغازشدهوقرار

استبهکنداکتورپاییزبرسد.
   یکی از گمانه زنی های فراوان همیشــه درباره 
چهره هایی که قرار است با تلویزیون همکاری 
 مجدد داشــته باشــند مهران مدیری اســت. 

مهدی نقویــان رئیــس مرکز ســیمافیلم در 
گفت وگوی ویژه عید نوروز رســماً اعلام کرد 
کــه مهران مدیری یکــی از گزینه های محتمل 
برای همکاری با تلویزیون است. او حتی ابراز 
امیــدواری کرد که در آینده ای نزدیک شــاهد 
پروژه هــای جدید و جذابــی از این هنرمند و 

برخی چهره های محبوب دیگر باشد. 
  پــس از این گفت وگــو، خبرهای دیگری در 
فضای مجازی دست به دست شد که نشان می داد 
حضور دوباره مهران مدیری در تلویزیون چقدر 

اهمیت دارد. 
 تازه تریــن خبرهــا حکایــت از پیش تولیــد 

ســریال تازه مهران مدیری در تلویزیون دارد 
 و حتی گفته  می شــود این ســریال در تلاش 
اســت خودش را به کنداکتــور پاییز تلویزیون 

برساند. 
  به گزارش خبرگزاری تسنیم، یکی از جزئیات 
دیگر این سریال تلویزیونی، طنزی متفاوت از 
مهران مدیری است که نه شبیه به کارهای قدیمی 
او در تلویزیون و نه شباهتی به کارهای اخیرِ او 

در شبکه نمایش خانگی دارد.

گروهفرهنگوهنر//عواملاصلیفیلم»کیکمحبوب
من«بااتهامتبلیغعلیهنظاممشارکتدرتهیهمحتوای
مبتذلوپخشبدونمجوز،بهجریمهنقدی۴۰میلیون

تومانوضبطتجهیزاتمحکومشدند،همیناقدامدر
فرانسهنزدیکبه۲۰میلیاردتومانجریمهداشت.

   ۱۴ ماه حبس تعزیری که ۵ سال تعلیق شد، حکمی بود که برای 
متهمان ردیف اول و دوم، یعنی کارگردانان فیلم »کیک محبوب من« 
به اتهام »تبلیغ علیه نظام« صادر شد. همچنین، این افراد به پرداخت 
۴۰ میلیون تومان جریمه نقدی محکوم شــدند.متهمان ردیف اول 
تا ســوم یعنی دو کارگردان و تهیه کننده به دلیل مشارکت در تهیه 
محتوای مبتذل، به ضبط کلیه تجهیزات تولید فیلم، ۱۴ ماه )برای 
متهمان ردیف اول و دوم( و یک سال )برای متهم ردیف سوم(  حبس 
تعزیری محکوم و همچنین بابت عرضه فیلم بدون پروانه نمایش، 

موظف به پرداخت ۲۰ میلیون تومان جریمه نقدی شــدند.تبدیل 
حکم تعزیری به تعلیقی به این معناست که مجازات اصلی این افراد 
)۱۴ ماه و یک سال حبس( به مدت پنج سال مشروط شده است؛ 
به این صورت که اگر طی این مدت مرتکب جرم دیگری نشــوند، 
حکم زندان اجرا نخواهد شد.لیلی فرهادپور بازیگر اصلی این فیلم 
نیز در کانال خود درخصوص این حکم اینطور نوشته است: »متهمان 
ردیف چهارم و پنجم و ششم یعنی من )لیلی فرهادپور( بازیگر نقش 
اصلی زن و اسماعیل محرابی بازیگر نقش اصلی مرد و فیلمبردار به 
جرم مشارکت در تهیه محتوای مبتذل به پرداخت ۲۳۰ میلیون ریال 
یعنی ۲۳ میلیون تومان محکوم شدیم .«با این که این دو بازیگر هم 

به جرم مشارکت در تهیه محتوای مبتذل شناخته شدند اما اسماعیل 
محرابی در سریال تلویزیونی غریبه  که سال گذشته از شبکه سه سیما 
پخش شد نقش ایفا کرده بود.در دهه ۹۰ شمسی هم یک طنزپرداز 
فرانسوی با اتهام اظهارات نفرت انگیز علیه یهودیان در هفت مرتبه 
دادگاهی شدن به ۸۸۰ هزار یورو جریمه نقدی محکوم شده بود.
به گزارش فارس، البته در پاریس، فرانسه، فیلم برداری بدون مجوز 
ممکن است تا سقف ۱۵ هزار یورو جریمه داشته باشد، رقمی بالغ بر 
دو میلیارد تومان. در لس آنجلس، آمریکا نیز فیلم برداری غیرمجاز 
نه تنها شامل جریمه نقدی  است، بلکه ممکن است پیگرد کیفری و 

اعمال محدودیت های قانونی را نیز به دنبال داشته باشد.

 اقدام خلاف قانون و شرع »کیک محبوب من« ارزان درآمد

جزیره بوموسی؛ میزبان جشنواره فرهنگی  ـ هنری خلیج  فارس 

جزئیات تازه ای از سریال تلویزیونی مهران مدیری 

گروهفرهنگوهنر//فیلمسینمایی»موسیکلیمالله)ع(:
بهوقتطلوع«ســاختهجدیدابراهیمحاتمیکیااز
طریقشبکهاکرانسیاربهمنسبزبهشهرهایبدون

سینمامیرود.
   فیلم ســینمایی »موســی کلیم الله )ع(: به وقت طلوع« به 
کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا از طریق شــبکه اکران سیار 
بهمن ســبز در شهر های فاقد ســینما به نمایش در می آید.

این فیلم ســینمایی در ۴۰ روز گذشته توسط موسسه شهر 
فرنگ در سینما های کشور اکران شده و اکنون پرفروش ترین 
فیلم غیرکمدی سینماهاســت و پیش بینی می شود استقبال 
از »موســی کلیم الله« در اکران ســیار نیز قابل توجه باشد.   

علاقمندان برای درخواست نمایش جدیدترین اثر سینمایی 
ابراهیم حاتمی کیا در شــهر و محله های خود می توانند از 

طریق سامانه esayar.ir اقدام کنند.
  اکران ســیار یکی از پدیده های قابل توجه شــیوه توزیع 
فیلم است که امکان نمایش حداکثری را برای علاقمندان به 

سینمای ایران فراهم می کند. 
   واحد اکران ســیار موسسه بهمن سبز در فاصله یک سال 
گذشته توانسته است امکان نمایش فیلم های سینمای ایران را 

برای بیش از یک میلیون مخاطب در ۱۰۰۰ شهر و ۱۲۰۰ 
روستا در سطح کشور فراهم کند.

  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، فیلم سینمایی »موسی 
کلیم الله )ع(: به وقت طلوع« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا 
و تهیه کنندگی ســیدمحمود رضوی و محصول ســیمافیلم 
است. اکران این فیلم از اسفندماه آغاز شده و همچنان ادامه 
دارد.»موسی کلیم الله« تاکنون با فروش ۴۰ میلیارد تومانی، 

پرفروش ترین فیلم غیرکمدی سینماهاست.

فیلم جدید حاتمی کیا در شهر های بدون سینما 

 04:05:17 اذان صبح
05:23:51
11:45:42 
18:07:55
18:24:44 

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

 04:28:18 اذان صبح
05:50:43 
12:16:05 
18:41:54

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:24:05 اذان صبح
05:44:10 
12:07:27 
18:31:09 
18:48:16 

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

03:43:05 اذان صبح
05:03:42 
11:27:27
17:51:38
18:08:51 

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:15:53 اذان صبح
05:36:34 
12:00:25 
18:24:42 
18:41:56

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

 03:56:37 اذان صبح
05:18:00 
11:42:27 
18:07:20
18:24:42 

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:17:53 اذان صبح
05:39:38 
12:04:25
18:29:39 
18:47:05 

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

 04:04:21 اذان صبح
05:27:24 
11:53:17
18:19:39 
18:37:20 

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب 18:59:28 اذان مغرب اذان مغرب

فروردین :
شما باید بر تنوع طلبی خود غلبه کنید تا بتوانید 
تمام تمرکزتان را برای رســیدن به یک هدف 
مشــخص به کار بگیرید گاهی برای رسیدن به آرامش نیاز به 
ازخودگذشتگی است؛ اما بیش از اندازه نباشد و به دیگران اجازه 
سوءاستفاده از این خصیصه خود را ندهید. زود تصمیم نگیرید و 
برای تصمیمات تان تحقیق کنید تا در آینده دچار مشکل نشوید.

  اردیبهشت :
برای یک ســفر هیجان انگیز در روزهای پیش 
روی تان برنامه ریزی کنید.از دروغ گفتن پرهیز 
کنید؛ زیرا این کار می تواند به ارتباطات شــما 
آسیب جدی وارد کند.عادات مخرب را از خودتان دور کنید و 
برای رسیدن به موفقیت سعی در ایجاد عادت های مثبت داشته 
باشید. به کسی بدبین نباشید؛ اما سعی کنید که بیش از اندازه هم 

اعتماد نکنید.
  خرداد :

بدبینی و ترس را کنار بگذارید و برای رسیدن 
به اهداف تان تمام تلاش خود را به کار بگیرید.

 برای آنکــه بتوانید به موفقیت هــای بزرگ تر 
دست پیدا کنید؛ کمی باید ریسک پذیری خود را افزایش دهید و 
از انجام  کارهای جدید نترسید. علایق زندگی خود را شناسایی 
و طبق آنها پیش بروید. شــما فردی با توانایی و استعدادهای 

بالا هستید.
  تیر :

باید بتوانید پروژه هایی که در دســت دارید را 
باکیفیت بالا به اتمام برسانید و صفر تا صد کارها 
را خودتان بر عهــده بگیرید.زندگی را زیادی 
سخت نگیرید و سعی کنید که از تک تک لحظات به وجود آمده 

در زندگی تان نهایت لذت را ببرید.
  مرداد :

داشــتن صداقت را در زندگی تان اولویت قرار 
دهید.مدت زمان کوتاهی را برای استراحت کردن 
برای خودتان بگذارید و سعی کنید به یک سفر 
کوتاه بروید تا انرژی سابق را به دست آورید و بیش از اندازه به 

جسم و روح تان فشار وارد نکنید.
  شهریور :

شــما فردی بااستعداد هســتید که می توانید از 
توانایی های خود برای ساخت آینده بهتر نهایت 
بهره را ببرید. اگر می خواهید نتایج بهتری را در 
زندگی تجربه کنید؛ باید انگیزه خود را در سطح بالا نگه دارید. 
اگر می خواهید سلامت جسمانی خود را در سطح بالا نگه دارید؛ 
باید یک رژیم غذایی سالم برای خودتان انتخاب و ورزش کردن 

را در اولویت زندگی قرار دهید.
 مهر :

امروز باید برای رعایت رژیم غذایی خود بیشتر 
تلاش و به آن اهمیت دهید و از خوردن غذاهای 
فست فود دوری کنید.شما فردی بسیار فعال و 
پرتحرک هستید؛ اما چیزی که باید به آن توجه کنید انجام دادن 
یک ورزش به صورت منظم است. امروز می توانید روز خوشی 
را کنار دوســتانتان بگذرانید و احساس آرامش کنید. بیشتر از 
استعدادهای خود استفاده نمایید؛ چراکه با کمک آنها می توانید 

پیشرفت بسیاری داشته باشید.
 آبان :

امروز باید به توانایی های خود اعتماد داشــته 
باشید که بااراده قدرتمندتان می توانید حتی کوه ها 
را جابه جا کنید و به خواسته های خود دست پیدا 
نمایید.اگر دچار مشکلی شده اید؛ از تجربیات اطرافیان استفاده 
کــرده و با اختصاص دادن زمان کافی برای حل آن به راحتی از 
مشکلات تان گذر کنید. بیشتر به دیگران اعتماد کنید و عینک 

بدبینی را از روی چشم خود بردارید.
 آذر :

قبل از شــروع هر کاری به خوبی دررابطه با آن 
تحقیق و جســتجو داشته باشید و اگر احساس 
می کنید توانایی انجام ندارید؛ آن را کنار بگذارید. 
برای آرامش روح و روان خود مدت زمانی را در طبیعت سپری 
و در مورد مسائل و مشکلات زندگی تان فکر کنید.بیش از حد 
حساس نباشید و گاهی از کنار برخی مسائل عبور کنید. شما 
فرد بسیار سخت کوشی هستید و همین امر به شما کمک کرده تا 

موفقیت های زیادی کسب کنید.
 دی :

انرژی شما امروز در سطح بالایی قرار خواهد 
گرفت که بهتر است از آن برای ورزش کردن و 
انجام کارهای عقب افتاده کمک بگیرید.همیشه به 
دنبال استقلال باشید و باتکیه بر توانایی های خود مشکلات تان 
را حل کنید.به عزیزان تان اعتماد کامل داشته و در کارهای تان 
از آنها مشورت بگیرید. همیشه به دنبال به وجودآوردن صلح و 
آرامش میان خود و اطرافیان تان باشید و با دیگران با مهربانی 

رفتار کنید.
   بهمن :

گاهــی لازم اســت عقب بایســتید و به جای 
درگیرکردن خود در مشکلات نظاره گر ماجرا 
باشــید تا بتوانید برای حل آن به راه حل های 
مناسب دســت پیدا کنید. سعی کنید با کنترل احساسات خود 
در شرایط حســاس به دیگران کمک کنید. حسرت گذشته را 
نخورید و مطمئن باشید که همیشه در آینده زمانی برای جبران 

اشتباهات تان خواهید داشت.
  اسفند : 

یاد بگیرید که در روزهای شلوغ و پرکار برای 
خود برنامه ریزی مناسب تری داشته باشید تا 
بتوانید به تمام کارهای تان رســیدگی کنید. تمام جنبه های 
زندگــی را در نظر بگیرید و مطمئن باشــید که پس از این 
شرایط سختی که دارید؛ روزهای خوشی را سپری خواهید 

کرد.
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 عنوان: تماماً مخصوص 
  نویسنده : عباس معروفی

تماماً مخصوص یکی از آثار شاخص 
عباس معروفی، نویسنده نامدار ایرانی، 
است که در سال های پس از مهاجرت 
او به آلمان نوشــته شــد. این رمان، 
همچون دیگر آثار معروفی، سرشار از 
نثر شاعرانه، روایت های درهم تنیده و 

دغدغه های عمیق انسانی است.
 خلاصه داستان

داســتان در مورد نویسنده ای ایرانی 
به نام “پرویز” اســت که در برلین 
زندگــی می کنــد. او در تنهایی و 
انــزوای مهاجرت، میــان خاطرات 

گذشــته و واقعیت تلــخ زندگی در 
غربت دســت وپنجه نــرم می کند. 
روایت داســتان میان گذشته و حال 
در نوسان است؛ گذشته ای که در آن 
عشق، سانسور، سیاست و سرکوب 
حضور دارند، و حالتی که سرشار از 
تنهایی، سرگشتگی و تلاش برای معنا 

بخشیدن به زندگی است.
عباس معروفــی در این اثر، همچون 
دیگر نوشته هایش، به مسائل اجتماعی 
و سیاسی ایران، سرنوشت روشنفکران 
در تبعید و تأثیر مهاجرت بر هویت 

فردی می پردازد.
 ویژگی های برجسته کتاب

 • نثر شــاعرانه و سیال: نثر عباس 
معروفی در تماماً مخصوص لطیف، 
شــاعرانه و در عین حال سرشار از 

احساسات پیچیده است.
 • درهم تنیدگی خاطرات و واقعیت: 
روایت داســتان میان گذشته و حال 
جابه جــا می شــود و به شــیوه ای 
هنرمندانه، تأثیر زمان بر روح و روان 

انسان را نشان می دهد.
 • پرداختــن به موضوع مهاجرت و 
تبعید: این رمان، تصویری واقعی از 
رنج های یک نویسنده در تبعید ارائه 
می دهد و نشــان می دهد که چگونه 
گذشــته هرگز دســت از سر انسان 

برنمی دارد.
 چرا این کتاب را بخوانیم؟

تماماً مخصوص تنها یک داســتان 
نیســت؛ بلکه تجربــه ای عمیق از 
سرگشتگی، عشق، سیاست و تنهایی 
را در قالب کلمات به خواننده منتقل 
می کنــد. اگر به ادبیــات مهاجرت، 
داستان های شــخصی و روایت های 
درونی علاقه دارید، این کتاب می تواند 
یکی از بهترین انتخاب های شما باشد.
یکی از بخش های زیبا و تأثیرگذار 
عباس  نوشــته  مخصوص  تمامــاً 

معروفی:
“خیلی وقت ها فکــر می کنم آدم ها 

در هجرت پیر نمی شــوند، فقط در 
خودشان فرو می روند. و این فرورفتن، 
مثل افتــادن قطره ای جوهر در لیوان 
آب اســت. ذره ذره محو می شوند، 
حل می شوند، بی رنگ می شوند… و 
بعد می میرند. بی آنکه کسی بفهمد کی 

آمدند، کی بودند، کی رفتند…”
این جمله به خوبــی فضای کتاب را 
نشــان می دهد؛ غم غربت، تنهایی و 
محو شدن تدریجی انســان در دل 
تبعید. عباس معروفی با قلم شاعرانه 
و روایت احساســی اش، خواننده را 
بــا خود به دنیای پر از درد و زیبایی 

می برد.

کوه اهوران یکی از بلندترین کوه های استان ایلام است که در شمال شرقی این 
شهر قرار دارد. این کوه با ارتفاع ۲۱۲۰ متر، جاذبه ای طبیعی برای کوهنوردان 
و طبیعت دوســتان به شمار می رود. در این مطلب به بررسی ویژگی های این 
کوه زیبا و مناســب ترین زمان برای بازدید از آن پرداخته ایم. کوه اهوران با 
مسیرهای چالشــی و مناظر دیدنی، مقصدی ایده آل برای گردشگری طبیعی 

است. 
کوه اهوران یکی از بلندترین و زیباترین کوه های اســتان ایلام اســت که در 
فاصله حدود ۸۳ کیلومتری شمال شرقی این شهر قرار دارد. این کوه با ارتفاع 
۲۱۲۰ متر از سطح دریا، یکی از مقاصد محبوب کوهنوردان و طبیعت گردان 
به شمار می آید. کوه اهوران به دلیل موقعیت خاص جغرافیایی و آب و هوای 
خنک خود، یک مقصد مناسب برای سفرهای کوهنوردی و گشت وگذار در 

دل طبیعت است.
  موقعیت جغرافیایی و ویژگی های کوه

کوه اهوران از دره جزمان رود در غرب آغاز می شــود و به طول تقریبی ۲۴ 
کیلومتر به ســمت جنوب شرقی کشیده می شود. در این مسیر، کوه اهوران به 
کوه های کولیته و کازه تر متصل می شود و به همین دلیل یکی از بخش های مهم 
رشته کوه های زاگرس محسوب می شود. این کوه با منظره های طبیعی بی نظیر، 
پوشش گیاهی متنوع و حیات وحش غنی، جذابیت خاصی برای گردشگران 

و طبیعت دوستان دارد.
  ویژگی های خاص کوه اهوران

کــوه اهــوران به دلیل ارتفــاع مناســب، آب و هوای خنــک و همچنین 
مســیرهای دشوار و کوهســتانی، مناســب برای کوهنوردی و ورزش های 
کوهســتانی اســت. این کــوه در فصــول بهار و تابســتان بــه دلیل آب 
 و هــوای معتــدل و مطبوع، شــرایط مناســبی بــرای ســفر و صعود به

 قله دارد.
 صعود به قله کوه اهوران نیازمند تجهیزات استاندارد کوهنوردی و آشنایی با 
مسیر است. مســیر صعود به این کوه نسبتاً دشوار است و بهتر است که افراد 
با تجربه یا راهنمای محلی همراه باشــند. در طول مسیر، دره جزمان یکی از 
مناظــر دیدنی و جاذبه های طبیعی این منطقه به شــمار می رود که علاوه بر 

زیبایی های طبیعی، دارای اهمیت اکولوژیکی بالایی است.
  زمان مناسب برای بازدید

بهترین زمان برای ســفر به کوه اهوران، فصول بهار و تابســتان اســت. در 
این زمان، آب و هوای خنک و معتدل، شــرایط مناســبی برای کوهنوردی 
و گشــت وگذار در دل طبیعت فراهم می آورد. در این فصول، کوه اهوران و 
اطراف آن پوشــیده از گیاهان سبز و گل های وحشی است که مناظر زیبایی 

را خلق می کند.
  کوه اهوران ایلام با موقعیت جغرافیایی منحصر به فرد، ارتفاع قابل توجه و 
طبیعت بکر خود، یکی از جاذبه های طبیعی مهم اســتان ایلام است. این کوه 
نه تنها به دلیل زیبایی های طبیعی اش، بلکه به خاطر قابلیت های ورزشــی و 
کوهنوردی که دارد، هر ســاله گردشگران و علاقه مندان به طبیعت را به خود 
جذب می کند. برای تجربه یک ســفر کوهنوردی به یاد ماندنی و لذت بردن 
از هوای خنک و طبیعت دست نخورده، کوه اهوران یکی از بهترین انتخاب ها 

خواهد بود.

عکس روز

طبیعت بهاری هرمزگان - روستای هاشم آباد طبیعت بهاری هرمزگان - روستای هاشم آباد 

خوزه آلبرتو رودریگز آویلاخوزه آلبرتو رودریگز آویلا

سمیه هاشمی پورسمیه هاشمی پور اینفوگرافی

به دنیای تازه ها خوش آمدید! در این ستون، شما را با جدیدترین اخبار، رویدادها و تحولات روز آشنا می کنیم. از فرهنگ و هنر گرفته تا علم و فناوری، هر آنچه که در دنیای 
اطراف ما در حال وقوع است، در اینجا برای شما گردآوری شده. با ما همراه باشید تا از تازه ترین اطلاعات و تحلیل ها بهره مند شوید!

  عملکــرد موش هــای خجالتی در حل 
مساله، دانشمندان را شگفت زده کرد

به گزارش ایسنا، مطالعه جدیدی در زیست شناسی 
تکاملی نشان داد که چگونه ویژگی های شخصیتی 
مانند جسارت و کمرویی بر نوآوری تاثیر می گذارد. 
به نظر می رسد موش های خجالتی نسبت به همتایان 
جسور خود شانس بیشتری برای موفقیت دارند.به 
نقل از آی ای، گروهی از مؤسســه زیست شناسی 
تکاملی مؤسسه ماکس پلانک توانایی حل مساله 
۱۰۰ موش خانگی را در محوطه های نیمه طبیعی 
که برای شبیه سازی زیستگاه های آنها ایجاد شده 
بود و همچنین محیط های آزمایشگاهی کنترل شده 
آزمایش کردند.بر اســاس این مطالعه، موش های 
درون گرا برخلاف دوســتان جســورتر خود، به 
احتمال زیاد به طور مکرر وظایف حل مســاله را 
مرور می کنند. این مطالعــه این باور را به چالش 
کشید که فرد برونگرا یا حتی پرخاشگر به احتمال 
زیاد بیشتر قابلیت حل مشکلات جدید را دارد. در 

عوض، این مطالعه نشان داد که خجالتی بودن مربوط 
به کُندی نیست، بلکه می تواند به معنای دقیق بودن 
 AlexAndros( باشد.الکســاندروس وزیراکیس
VezyrAkis(، نویسنده اصلی این مطالعه می گوید: 
به نظر می رســد که نوآوری ممکن است کمتر به 
جســور بودن مربوط باشــد و بیشتر به پشتکار 
برگردد. پشتکار و نه فقط شخصیت، نقشی اساسی 
در حل مســاله دارد.این فقــط در مورد موش ها 
صادق نیست. در مطالعه ای که توسط وزیراکس، 
آنیــا گونتــر )AnjA Guenther( و والریا مازا 
)VAleriA MAzzA( رهبری شد، دو مشکل مورد 
بررسی قرار گرفت. محققان می خواستند مشاهده 
کنند که تیپ های شخصیتی مختلف چگونه با یک 
چالش برخورد می کنند و چگونه محیط بر رفتار 
آنها تأثیر می گذارد.آنها مهارت های حل مساله را 
در مجموعه ای متشکل از ۱۰۰ موش با مشاهده 
گروه های شخصیتی آنها مورد مطالعه قرار دادند. 
ســوژه های خجالتی به پازل ها باز می گشتند و به 

سادگی، با پشتکار محض، به احتمال زیاد موفق 
می شدند. افراد جسورتر و حتی بیشتر اهل اکتشاف 
کمتر از آزمایش هــا بازدید می کردند. محیطی که 
مطالعه در آن انجام شد، نتایج را به شدت تغییر داد. 
یافته ها نشان داد که احتمال حل مساله در شرایط 
کنترل شده بیشتر است.در محیط آزمایشگاه، ۶۰ 
درصد از موش ها دســت کم یک مســاله را حل 
کردند و در محیط های محصور پویا و به ســبک 
دنیای واقعی تنها حدود ۲۱ درصد این کار را انجام 
دادند. موش ها بسته به محیط اطرافشان رفتار بسیار 
متفاوتی داشتند.نویسندگان این مطالعه نوشتند: در 
طبیعت، حیوانات اغلب در شرایط چالش برانگیز 
و در حــال تغییری زندگی می کنند و می توانند بقا 
و تناســب اندام خود را با تنظیم رفتار خود برای 
مطابقت با خواســته های محیطشان تا حد زیادی 
بهبود بخشند. آنیا گونتر، یکی از نویسندگان این 
مقاله در یک بیانیه مطبوعاتی توضیح داد: اگر ما 
فقط به رفتار در محیط های آزمایشگاهی ساده و 

ایزوله نگاه کنیم، دچار سوء برداشت در مورد این 
می شویم که حیوانات واقعا چگونه به چالش های 
موجود در طبیعت پاسخ می دهند.موش ها استراتژی 
رفتاری ثابتی از خود نشــان ندادند. دستیابی به 
موفقیت در محیط کنترل شده لزوما موش را برای 
موفقیت در طبیعــت آماده نمی کرد.در این مطالعه 
آمده است: از یک طرف، اضطراب احتمالی ناشی 
از انزوا می تواند در فرآیندهای شــناختی اختلال 
ایجــاد کند.محققان دو محرک  بــرای نوآوری به 
دست آوردند که شامل توانایی و تمایل می شد. آیا 
سوژه واقعا برای حل مشکل تلاش خواهد کرد؟ 
موش های خجالتی به تلاش ادامه دادند، در حالی 

که جسوران متوقف شدند.
واکنــش موش ها در دو جهان نشــان می دهد که 
دانشمندان باید عوامل اکولوژیکی و اجتماعی را 
که بر رفتار تأثیر می گــذارد در نظر بگیرند، زیرا 
گونه های مختلف در محیط های گوناگون به طور 

یکسان عمل نمی کنند.

تازه ها

نمايندگي استانها:
جنوب سیستان و  بلوچستان  شهریار سروش             09158453646         
کرمان  آرزو توکلی چترودی                          034-91019101     
کهگیلویه و بویراحمد  علیزاده                         09173413270  
یزد    علیرضا حائری زاده                             09334053156          
فارس عزیزاله قهرمانی                                 09171140997   
خوزستان  حسن سیلاوی                             09362706723
بوشهر    مهران سلطانی نژاد                        09211487009
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